
ایروان  و  باکو  میان  تنش  گرفتن  بالا  از  جهانی  جامعه  نگرانی 

فراگیر جنگ  بروز  احتمال 
منطقه در   

روایتی متفاوت از چهره زنانه جنگ

به من لقب »ژاندارک« 
داده بودند

شماره 778 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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شــرکت عمران شــهر جدید گلبهار وابســته به وزارت راه و شهرسازی در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید، 
www. : لذا از کلیه شــرکتهای واجد شــرایط دعوت می گردد جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار آگهی به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

setadiran.ir مراجعه نمایند. ضمنا کلیه مراحل مناقصه از دریافت اســناد ارزیابی و تکمیل و ارائه پیشــنهادات و بازگشائی پاکتها از طریق سامانه یاد شده انجام خواهد 
شد.. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصات محقق 

نمایند. 

مبلغ تضمین شرکت در مبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصه
فرآیند ارجاع کار )ریال(

شماره فراخوانصلاحیت و پایه پیمانکاران
سامانه ستاد

انجام خدمات حفاظتی 
فیزیکی دریاچه مصنوعی ، 
پارک متحرک ، ساختمان 
اداری ، تامین 3 دستگاه 
خودرو و تامین نیروی 

انتظامی در شهر جدید گلبهار 

شرکتهای دارای رتبه بندی از 15/890/902/766794/600/000
مرکز انتظام نیروی انتظامی 
استان خراسان رضوی  و 
گواهینامه صلاحیت ایمنی 
پیمانکاری صادره از وزارت 
تعاون ، کار و رفاه اجتماعی

2099001276000012

- نحوه پرداخت : بصورت 20 درصد تهاتر با زمین و یا واحد ساخته شده در شهر جدید گلبهار و 80 درصد نقد
- آخرین مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه پایان وقت اداری مورخ 1399/07/16

- آخرین مهلت تکمیل و ارسال اسناد: پایان وقت اداری مورخ 1399/07/27
-تاریخ بازگشائی پاکتهای الف و ب : ساعت :09:00 مورخ 1399/07/28

-تاریخ بازگشائی پاکتهای پیشنهاد قیمت )ج( : ساعت 09:00 مورخ 1399/07/29

آگهی فراخوان مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی شماره 99/10 
)نوبت دوم(

4

فراستی؛ همیشه قاضی!

آیا استاندار خراسان رضوی در سمت جدید خود موفق خواهد بود؟

خراسان رضوی
 سکوی پرش مدیران

گزارش تحلیلی از مسافرت به مشهد در نوروز 99:

صعود سفر پس از 
سقوط کرونایی

افشاگری مدیرعامل از شب زنده داری و قلیان کشی بازیکنان استقلال

وضعیت قرمز در باشگاه آبی
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واکنش نماینده مرند و جلفا به شایعه پیرامون 
درگیره های قره باغ

نماینده مرند و جلفا در مجلس شــورای اســلامی گفت:اجازه نمی دهیم هیچ بار نظامی به مقصد 
کشوری که به فرموده رهبرمان به خاک اسلام تجاوز کرده، حمل شود.

معصومه پاشایی بهرام با اشاره به درگیری ها در قره باغ و شایعاتی درباره دخالت جمهوری اسلامی 
در این درگیری ها،گفت:این روزها اتهاماتی علیه جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با کمک های 

نظامی به ارمنستان مطرح می شود، که باعث نگرانی ما آذربایجانی های ایران شده است.
وی افزود:برای گرفتن پاره ای توضیحات با«دکتر میر اشــرفی« ریاست گمرک جمهوری اسلامی 
ملاقات کردم و جهت اطمینان ســوال کردم که آیا بارهای حمل شــده به مقصد ارمنستان در این 
شرایط جنگی قره باغ  نظامی است؟! پاسخ دادند به هیچ وجه و اسنادش را هم ارائه دادند که طبق 

اسناد گمرک،کد ثبت سفارش جهانی، مربوط به کامیون بود. 
نماینده مرند و جلفا در مجلس شورای اسلامی در ادامه بیان کرد: ایران از دیرباز به واسطه موقعیت 
جغرافیایــی خود یک چهارراه جهانی بوده و همیشــه محل عبــور و محملی برای تجارت و آمد و 

شدهای اقتصادی سایر کشورها بوده است.
وی با اشاره به شیطنت برخی کشورهای مداخله گر در مناقشه قره باغ،تاکید کرد: تداوم درگیری ها 
خواســتِ نیروهای مداخله گر فرامنطقه ای است و منافع آنان را تامین می کند و ما در این شرایط 
اجازه نمی دهیم هیچ بار نظامی به مقصد کشوری که به فرموده رهبرمان- به خاک اسلام تجاوز 

کرده- حمل شود و تا پای جان حامی شیعیان آذربایجان خواهیم ماند.
وی با بیان اینکه اجازه نمیدهیم اســرائیل در منطقه جولان دهــد و از آب گل آلود ماهی بگیرد، 
تاکید کرد: این رژیم نامشــروع و حامیان غربی اش از دیرباز به دنبال تجزیه و اختلاف افکنی در 
منطقه خاورمیانه بوده اند و این آرزوی شــیطانی صرفا در ســایه اختلاف افکنی میان مســلمانان 

محقق می شود.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی با تاکید بر لزوم هوشیاری مردم منطقه 
از نفوذ رژیم صهیونیســتی، تصریح کرد: مردم ما با هوشــیاری کامل اجازه نمی دهند خواب شوم 
صهیونیســم نامشروع تعبیر شود،قطعا مسلمانان بیدار هستند و اجازه نخواهند داد جهان اسلام  به 

جولانگاه این غده سرطانی تبدیل شود.

ربیعی: مواضع ایران در خصوص به رسمیت 
شناختن تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان 

روشن است
ســخنگوی دولت، راه حل اختلاف دو کشور همسایه جمهوری آذربایجان و جمهوری ارمنستان را 
صلح آمیز عنوان کرد و گفت: ایران و ترکیه و روسیه می توانند در جهت اجرایی سازی قطع نامه های 
سازمان ملل، آن دو همسایه را کمک کنند تا اختلافات خود را در اشکال مسالمت آمیز حل کنند.
انتخاب نوشــت:  »علی ربیعی« روز سه شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه گفت: امروز روز 
جهانی مولاناست و شاید برخی از اشعار و مطالب مولانا در تاریخ ایران اسلامی برای ما قابل توجه 
باشــد و ما معمولا با قرآن مجید و اشعار و ادبیات سرزمین ایران در شرایط مختلف تاریخی بحث 
کردیم که راهگشــا بوده است امروز یادمان مولانا شــاعر عشق و صلح همبستگی است او انسان 

شناس بزرگی بود و درد و رنج بشر را به خوبی می دانست.
دســتیار اجتماعی رییس جمهوری افزود: مولانا معتقد اســت باید به جــای هیجان های منفی با 
صبوری و شــناخت بحران ها و رنج ها با چشمانی باز به آینده نگریست و باور داشت تلخ و شیرینی 

زندگی با هم آمیخته شده است.
ربیعی تاکید کرد: در شرایط جنگ اقتصادی سخت که زندگی را بر مردم تلخ کرده و رنج به جامعه 
وارد کرده با ایده گرفتن از مولانا با دو بال امید و صبر از این شرایط عبور می کنیم و در کنار هم 

روزهای پرامید آینده را رقم بزنیم.
وی با اشاره به جلسات اصلی دولت درباره کرونا، گفت: متاسفانه شاهد کاهش رعایت پروتکل ها و 
دستورالعمل های بهداشتی و افزایش مبتلایان و جان باختگان هستیم. دقیقا نسبت کاملا مشخصی 
بین رعایت پروتکل های بهداشــتی و میزان ابتلا وجود دارد و متاســفانه به مرور حساسیت ها در 
برخی اســتان ها کاهش پیدا می کند و طبیعی انگاری مســاله و زدودن پروتکل های بهداشــتی و 

بازگشت به عادات زندگی در شرایط طبیعی یکی از مشکلاتی است که با آن رو به رو هستیم.
ربیعی ادامه داد: رعایت پروتکل های بهداشــتی به 85/61 درصد در ســطح کشــور کاهش یافته 
و اســتفاده از ماســک 58 درصد کاهش پیدا کرده اســت و در صنوف و مراکز عمومی هم کاملا 

پروتکل ها اجرا نمی شود.
وی ادامه داد: روز شنبه اختیار وسیع تری به استان ها برای اعمال محدودیت های متناسب با شرایط 
دادیم و در کنار آن بررســی قضایی برخورد با افرادی که از ماســک اســتفاده نمی کنند در دستور 
کار قرار ســتاد ملی کرونا قــرار گرفت. ما پیش از این با مراکزی کــه باید رعایت می کردند مثل 
ادارات و پاســازها دســتورالعمل هایی داشتیم و به تناســب آن مجازات هایی به دلیل عدم رعایت 
پروتکل های بهداشــتی در نظر گرفته شــده بود این بار از افرادی که استفاده از ماسک نمی کنند 

تدابیری اندیشیده شود.
وی با اشاره به همپوشانی آنفلوآنزا و کرونا اظهارداشت: بررسی کشورهای واقع در نیم کره جنوبی 
که فصل ســرد را سپری کرده اند نشان می داد که در مقایسه با سال گذشته ابتلا به آنفلوانزا خیلی 

کمتر بوده است.
ربیعــی با بیان اینکه تعطیلی های مراکز به علت و فاصله گذاری فیزیکی و رعایت پروتکل ها عامل 
کاهش آنفولانزا نســبت به ســال قبل خواهد بود، گفت: تاکنون 1/5 میلیون دوز )واحد( واکســن 
آنفلوانزا وارد کشور شده است؛ این تعداد برای گروه های در معرض خطر با ریسک بالا و خانم های 
باردار به مراکز بهداشــتی و درمانی دولتی تحویل داده شده که براساس پرونده های موجود به طور 

رایگان توزیع خواهد شد.
وی گفت: تا اواخر مهرماه یک میلیون دوز دیگر به مراکز بهداشــتی توزیع خواهد شد. در مجموع 

2/5 میلیون دوز به طور رایگان برای گروه یاد شده در نظر گرفته شده است.
ربیعی با یادآوری اینکه ســال گذشته 250 هزار دوز واردات داشته ایم، افزود: به علاوه 14 میلیون 
دوز دیگر وارد کشــور خواهد شد که با محاســبه نرخ با ارز 4200 هزار تومانی تحویل داروخانه ها 
برای جمعیت بالای 65 ســال و گروه های هدف دیگر داده و براساس کد برچسب روی دارو و کد 

ملی توزیع خواهد شد.
ســخنگوی دولت گفت: ســال گذشــته برای گروه های خاص 1 میلیون و 600 هزار دوز واکسن 
خریداری شــده بود. این نشان می دهد دولت برای تامین واکسن آنفلوآنزا در شرایط اهتمام داشته 
اســت. با توجه به اینکه رعایت پروتکلها احتمال کاهش واگیری را داشت ولی به هر حال واکسن 
به تعداد قابل توجهی یعنی بیش از 10 برابر وارد کردیم اگر امکانات ارزی بود می شد زودتر از اینها 

تهیه کرد با چالش هایی که بود الان فصل خوبی بود و این کار انجام می شود.
وی تاکید کرد: مردم پروتکل های بهداشــتی را جدی بگیرند زیرا هیچ راهکاری جز رعایت اصول 

بهداشتی نداریم و اگر مراعات نشود قطعا کنترل همه گیری بیماری امکان پذیر نیست.
سخنگوی دولت در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه با دقت ونگرانی مناقشه اخیر در مناطق 
اشــغالی جمهوری آذربایجان را تعقیب می کنیم، گفت: منطقه قفقاز در طول قرن های متمادی در 
زیر چتر وحدت بخشِ حوزه تمدنِ اســلامی-ایرانی، جغرافیای همزیســتی وآشتی ادیان، زبان ها 
وهویت های فرهنگی ودینی گوناگون بوده اما از هنگامی که برجســته ســازی استعماریِ اختلاف 
های هویتی عرصه را بر مشترکات قرونِ تمدنی تنگ کرد شاهد عملیاتی از قبیل مهندسی ترکیب 

جمعیتی وپاکسازی های قومیتی وتبعیدهای دسته جمعی بوده ایم.
وی افزود: ما براین باوریم که جمهوری آذربایجان وجمهوری ارمنستان با الهام و انرژی گرفتن از 
تاریخ و از عصر همزیســتی تمدنی در قرون پیشا-استعماری، وبا تکیه بر مشترکات فرهنگی خود 
می توانند راهی صلح آمیز برای اســکان آوارگان و برای بازگشت به دوران پیش از اشغال بیابند و 

جمهوری اسلامی آماده کمک به برقراری صلح پایدار در این منطقه است.
دســتیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری تصریح کرد: مواضع جمهوری اســلامی در خصوص 
ضرورت رعایتِ و به رســمیت شــناختن تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان بســیار روشن است 
و دولــت جمهوری اســلامی ایران تاکنون بارها براین حق مشــروع درچارچوب حقوق بین الملل 
وقطع نامه های سازمان ملل تاکید کرده است.ربیعی یادآورشد: ما همچنین براین باوریم که اختلاف 
دو کشور همسایه جمهوری آذربایجان و جمهوری ارمنستان راه حلِ صلح آمیز دارد و ایران و ترکیه 
و روسیه می توانند در جهت اجرایی سازی قطع نامه های سازمان ملل، آن دو همسایه را کمک کنند 

تا اختلافات خود را در اشکال مسالمت آمیز حل کنند.

نگرانی جامعه جهانی از بالا گرفتن تنش میان باکو و ایروان 

احتمال بروز جنگ فراگیر در منطقه
سازمان  امنیت  شــورای 
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ملل روز گذشــته )سه 
بررسی  برای  شــنبه( 
قره  ناگورنو  تحولات 
العاده  فوق  جلسه  باغ، 
برگزار کرد. این نشســت 
بــه درخواســت آلمان و 
فرانســه برگــزار شــد. 
نیرو های  بیــن  درگیری 
و  آذربایجــان  نظامــی 
ارمنستان در منطقه مورد 
مناقشه قره باغ که روز یکشنبه بار دیگر از سر 
تاکنون واکنش های منطقه ای و  گرفته شد، 
جهانی گســترده ای به دنبال داشته است؛ در 
این میان سازمان ملل و بسیاری از کشور ها 
از جملــه ایران خواســتار برقراری آتش بس 
میان دو طرف و حل تنش از راه دیپلماتیک 

شده اند.
اختلاف بر سر قره باغ از سال 1988 شروع شد، 
اما درگیری اصلی پس از فروپاشــی شوروی 
رخ داد. اکثریت منطقــه قره باغ ارمنی اند که 
آن زمان تحــت حاکمیــت آذربایجان قرار 
داشــت، اما در سال 1991-1992 شورشیان 
ارمنی توانســتند با کمک دولت ارمنســتان 
کنترل قره باغ را به دســت بگیرند، در ادامه 
بحران، شورشــیان و دولت ارمنستان حدود 
20 درصد از خاک آذربایجان را نیز به اشغال 
خود در آوردند. احتمالا ارمنی ها این اقدام را 
برای تثبیت موقعیت خود و یا شــاید استفاده 
از آن در مذاکرات انجــام دادند. از آن زمان 
تاکنون روابط ارمنســتان و آذربایجان تیره و 
تار بوده اســت. آذربایجان می خواهد حداقل 
مناطق اشغالی را پس بگیرد که تاکنون موفق 
نشده اســت. همیشه در مقاطع مختلف میان 

آذربایجان و ارمنستان درگیری رخ داده است. 
همین چند ماه پیش نیز تنش های مرزی بالا 
گرفته بود. مشــخص نیســت که چرا پس از 
آن تنش مرزی بی نتیجــه دوباره آذربایجان 
تحرکات نظامی داشــته اســت. البته دولت 
آذربایجــان می گوید شــروع کننده درگیری 
ارمنستان بوده، اما به نظر می رسد ارزیابی ها 
در باکو این اســت که می توانند در وضعیت 
کنونی حداقل مناطق اشغالی خارج از قره باغ 
را آزاد کنند. سالهاســت که بین ارمنستان و 

آذربایجــان وضعیت »نــه صلح و نه جنگ« 
برقرار اســت. این مســئله چند بازیگر مهم 
دارد؛ ارمنستان که از ارمنیان قره باغ حمایت 
می کند، روســیه که قدرت بازیگر در منطقه 
قفقاز اســت و حامی ارمنســتان به حســاب 
می آیــد، همچنیــن ترکیه کــه از جمهوری 
آذربایجان حمایت تمــام قد می کند و طرف 
دیگر ماجرا هم ایران اســت که مرز مشترک 
با ارمنســتان، آذربایجان و مناطق اشغالی با 
آذربایجان دارد که تحت کنترل ارامنه قره باغ 
است. هر کدام از این بازیگران منافع خود را 
پیگیری می کنند. در این بین گروه مینسک، 

متشکل از روســیه، فرانسه، آمریکا، انگلیس 
و... هم بازیگر مهمی اســت. گروه مینسک 
قــرار بوده که ماجرا را حــل و فصل کند، اما 
همیشه کار را به تاخیر انداخته است. این گروه 
به نوعی می خواهد این اســتخوان لای زخم 
همچنان باقی بماند. ظاهرا ناامن بودن منطقه 
قفقاز به نفع این گروه اســت. در حال حاضر 
افکار عمومی جمهوری آذربایجان خواســتار 
بازپس گیری مناطق اشــغالی اســت. دولت 

الهــام علی اف هم بار ها وعده آن را داده، اما 
توان اجرای آن را نداشته است. ارمنستان هم 
اخیرا اقداماتــی در این مناطق انجام داده که 
الهام علی اف و دولــت آذربایجان را به این 
نتیجه رســانده که زمان مناسبی برای اقدام 
اســت. البته به نظر می رسد این ارزیابی غلط 
اســت چرا که تجربه نشان داده است قره باغ 
راه حــل نظامی ندارد و باید بــا گفتگو های 
سیاسی مسئله فیصله یابد. از یک طرف بحث 
تمامیت ارضی آذربایجان مطرح اســت و از 
طرف دیگر حقوق شهروندان ارمنی است که 
در قــره باغ زندگی می کنند، باید با گفت وگو 

به یک راه حل سیاسی رسید و بعید است که 
بتــوان راه حل نظامی بــرای آن متصور بود. 
البته مدتی اســت که گفته می شود روسیه و 
ترکیه پشت پرده این درگیری اخیر قرار دارند 
و شــایعات فراوانی در این باره مطرح اســت 
اما این ادعا ها بیشــتر داستان سرایی رسانه ای 
است. ســال های گذشــته موضوع سوریه را 
به اوکراین ربط می دادند و می گفتند روســیه 
می خواهد با برگ سوریه با غرب معامله  کند 
که اوکراین را بگیرد و... که هیچ یک صحت 

نداشت. هیچ زمینه ای وجود ندارد که روسیه 
و ترکیه بخواهنــد با اســتفاده از این ماجرا 
معامله ای کنند و یــا کاری انجام دهند. این 
دو کشور بازیگران بســیار موثر بحرانند، اما 
در شروع ماجرا مستقیما دولت باکو و ایروان 
مسئولند، نباید مســئولیت ماجرا را به ترکیه 
و روســیه نســبت داد، هر چند که آن ها هم 
بهره برداری خود را انجام می دهند. همچنین 
در دو روز گذشــته شــایعه ای در خصوص 
حضور لشــکری از ترکمان های سوریه برای 
حمایت از آذربایجان در برخی رسانه ها مطرح 
شــده، این مطالب شاید برای روحیه دادن به 

آذربایجان و یا فضا ســازی باشد، اما واقعیت 
ندارد. گفته می شــود کرد های سوریه هم با 
همکاری ایران وارد ارمنستان شده اند که این 
مورد نیز نوعی قصه پردازی رســانه ای است. 
اما در مورد پیشنهاد میانجی گری ایران باید 
ایــن نکته را در نظر گرفت کــه ایران منافع 
مشــروعی در منطقه دارد. ناامنــی در قفقاز 
جنوبی روی ایران تاثیر مســتقیم می گذارد، 
ایــران با ارمنســتان، آذربایجــان و مناطق 
اشغالی توسط ارامنه قره باغ مرز مشترک دارد 
و ناچار اســت ورود پیدا کند و نشان دهد که 
این درگیری ها جز گسترش بحران نتیجه ای 
دیگر نــدارد. ایــران وظیفــه دارد وارد این 
میانجیگری شــود، اما برای میانجیگری باید 
طرفین دعوا هم تمایل داشــته باشند، به نظر 
می رسد ارمنستان و آذربایجان از میانجیگری 
ایران اســتقبال نکنند. آن ها در ســال های 
گذشــته در چهارچوب گروه میســنک برای 
حل بحــران عمل کرده اند. متاســفانه گروه 
مینســک هم مایل است »حالت نه جنگ نه 
صلح« در منطقه تداوم داشته باشد. اما درباره 
چشــم انداز درگیری اخیر به نظر می رسد که 
بحران بســیار جدی است. از جنگ و اتفاقات 
سال 1992 تاکنون هیچ وقت وضعیت تا این 
حد بحرانی نبوده است. درگیری های پیشین 
همیشــه محدود بوده، اما حالا به نظر بسیار 
جدی است. ارزیابی های غلطی در دولت های 
از قــدرت یکدیگر  آذربایجان و ارمنســتان 
وجود دارد. باید ســازمان ملل و دولت های پر 
نفوذ دســت به کار شــوند و تلاش کنند که 
جنگ فراگیــری در منطقه به راه نیافتد، چرا 
که منطقه قفقاز جنوبی را با بحران ســنگینی 
روبه رو خواهد کرد. هیچ زمانی احتمال جنگ 

فراگیر اینقدر جدی نبوده است.

سوژه

از جنگ و اتفاقات سال 1992 تاکنون هیچ وقت وضعیت تا این حد بحرانی نبوده است. درگیری های پیشین 
همیشه محدود بوده، اما حالا به نظر بسیار جدی است. ارزیابی های غلطی در دولت های آذربایجان و 

ارمنستان از قدرت یکدیگر وجود دارد. باید سازمان ملل و دولت های پر نفوذ دست به کار شوند و تلاش کنند 
که جنگ فراگیری در منطقه به راه نیافتد، چرا که منطقه قفقاز جنوبی را با بحران سنگینی روبه رو خواهد 

کرد. هیچ زمانی احتمال جنگ فراگیر اینقدر جدی نبوده است
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اولین دادگاه های جرایم سیاسی در آبان
ســخنگوی قوه قضاییه گفت: در آبان مــاه اولین دادگاه های 
مربوط به جرم سیاســی را شــاهد خواهیم بود و این بیانگر 
این است که قوه قضائیه آمادگی رسیدگی موارد در چارچوب 

قوانین را دارد.
غلامحســین اســماعیلی در نشســت خبری روز سه شنبه با 
خبرنگاران ضمن گرامی داشت فرا رسیدن  هفته دفاع مقدس 
و یاد و خاطره شهید سردار شهید سلیمانی، گفت: درس دفاع 
مقدس درس مقاومت است و درسی که انسان ساز و فرهنگ 
ساز و مکتب آفرین است. پیروزی ما در دفاع مقدس نتیجه دو 
مولفــه مقاومت و مردمی بودن دفاع بود و براین باوریم تا این 
دو مولفه در مردم و مســئولان باشد مکانیسم ماشه که هیچ 
بلکه جنگ تمام عیار اقتصادی و رسانه ای و همه توطئه های 

دشمنان این نظام و انقلاب محکوم به شکست است.
ســخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: دوره فعلی قوه قضائیه دوره 
تحول اســت و به دنبال مبارزه با مفاسد دانه درشت اقتصادی 
و تأمین امنیت شهروندان و مبارزه با اخلال کنندگان سلامت 
جامعه است و در این زمینه توفیقات خوبی حاصل کرده است. 

این توفیقات دشمنان نظام را عصبانی کرده است.
اســماعیلی افــزود: وقتی مبارزه با فســاد را تشــدید کردیم 
می دانستیم با هر ضربه، با حملات و هجمه ها رو به رو خواهیم 
شد و این جنجال ها و هیاهو در اراده قوه قضائیه تأثیری ندارد.
وی ادامه داد: دادگاه های ویژه اقتصادی با استجازه از رهبری 
بــه کار خود ادامه می دهند و در روزهای اخیر احکام متعددی 

را از این دادگاه ها داشتیم.
ســخنگوی قوه قضاییه افزود: در احکام جدیدالصدور قدرت 
احمدی کارشــناس حوزه معاونت حوزه صنایع وزارت صمت 
به جرم مشــارکت در اخلال نظام پولی وتولید با اخذ رشــوه 
به  10 ســال حبس تعزیری و تحمل شلاق و انفصال دایم از 
خدمات دولتی محکوم شــده است. همچنین در پرونده بانک 
سرمایه  مجید عادلیان به جرم اخلال در نظام اقتصادی و پولی 
به 10 ســال حبس تعزیری و شلاق و محرومیت از استخدام 
در دســتگاه های دولتی و رد اصل مال به میزان  یک هزار و 
سیصد و 90 میلیارد ریال محکوم شده و همچنین احسان خادم  
شــریک جرم او به  5 سال حبس و شلاق و رد اصل مال در 
بانک ســرمایه محکوم شده که در هر دو مورد  مبلغ بیش از 

هزار میلیارد ریال به بانک سرمایه مسترد شده است.
اسماعیلی درباره پرونده رییس سابق هلال احمر گفت: پرونده 
رییس ســابق هلال احمر در دادگاه رســیدگی شده و  دادگاه 
بــدوی حکم صادر کرده و پرونده در فرایند تجدیدنظرخواهی 

است و چون حکم قطعی صادر نشده، از بیان اتهامات معذورم 
و  بعد از قطعیت دادنامه توضیحات ارائه خواهد شد.

وی درباره پرونده پتروشیمی گفت: آخرین دفاع از متهمان اخذ 
شد و جلسات دادگاه به اتمام رسید و ان شاءالله چند روز آینده 
دادنامه به اتمام می رسد. با رییس دادگاه صحبت داشتم گفته 
که تا الان 700 صفحه رای نوشــته و پرونده در حال نهایی 

شدن دادنامه است.
سخنگوی دســتگاه قضا در پاسخ به ســوالی پیرامون اثرات 
اجــرای قانون کاهش حبس تعزیری گفت: این قانونی که در 
ماه های پایانی مجلس قبل به تصویب رســید، در ابتدا دارای 
طرحی خام و نپخته بود که با ورود دســتگاه قضایی این طرح 
اصلاح شد و موجب شــد آن طرح اولیه جمعی از نمایندگان 
مجلس که وســعت عجیب و غریبی در مورد کاهش مجازات 
مجرمین داشت، اصلاح شود و ضابطه مند گردد. عملیاتی شدن 
این کاهش مجازات حبس ناظر بر جرایم قابل گذشت از ناحیه 
شاکی خصوصی، جرایم ســبک و کم اهمیت و اثربخشی به 
گذشت شاکی خصوصی در جرایم غیرقابل گذشت مانند برخی 
سرقت ها و کلاهبرداری هاست؛ بنابراین کماکان این کاهش 
مجازات حبس شــامل مرتکبین جرایم خشن و سازمان یافته 
و جرایمی که شــاکی خصوصی دارند و آن شاکی خصوصی 
پیگیر حق خود است، نمی شود.اسماعیلی گفت: تا امروز بیش 
از 100 هزار پرونده در اجــرای قانون کاهش حبس تعزیری 
مورد بازنگری قرار گرفته اســت. در ایــن بازنگری ها جمعی 
از زندانی هــا با کاهش مجازات، آزاد شــدند. همچنین میزان 
مجــازات جمعی از زندانیان تقلیل پیــدا کرد و زودتر از موعد 
حکم قبلی از زندان آزاد شــدند. علاوه بــر این ها تعدادی از 
کســانی که محکوم به حبس بودند و هنوز حکم حبسشــان 
اجرا نشــده بود با بازنگری پرونده هایشــان مشمول مجازات 
جایگزین حبس شدند و از ورود آن ها به زندان جلوگیری شد. 
به هر حال قانون مزبور و نحوه اجرای آن، اثر بسیار خوبی در 
کاهش جمعیت کیفری زندان ها داشت.سخنگوی قوه قضاییه 
در خصوص آخرین وضعیت پرونده های شرکت های خودرویی 
گفت: پرونده مفتاح رهنورد و عظیم خودرو و رامک خودرو جز 
پرونده های دارای شکات متعدد است که با دستور رئیس قوه 
قضائیه این پرونده ها در اولویت قرار گرفت. جلسه بعدی دادگاه 
عظیم خودرو فردا برگزار می شــود و تا پایان مهر حکم صادر 
می شود. پرونده رامک خودرو و مفتاح هم آبان ماه تعیین وقت 
شــده است.اسماعیلی با اعلام احکام جدید دادگاه های مفاسد 
اقتصادی گفت:  »محمد حســن محمــدی« کارمند وزارت 

صمت به تحمل 8 ســال حبس و »مسعود رضا« معاون اداره 
صمت لرستان به تحمل 10 سال حبس و »محسن گودرزی 
نژاد« به تحمل 9 سال حبس و »ناصر شهبازی« کارمند اداره 

صمت لرستان به تحمل 6 سال حبس محکوم شده اند.
سخنگوی قوه قضاییه درباره آخرین وضعیت تبدیل استجازه 
به قانون گفت: در پیشــنهادی که تقدیم رهبر معظم انقلاب 
کردیــم، دو تعهــد یعنی تدویــن آئین نامه جدیــد و تدوین 
نیازمندی های قانونی مــان و ارائه به مجلس را برای خودمان 
مد نظر قرار دادیم. این نامه دو هفته پس از تمدید اســتجازه 
تدوین شد و  در رابطه با نیازمندی ها هم باید بگویم که احصا 
شده است و در ماه های آینده این نیازمندی ها را تقدیم مجلس 

می کنیم.
وی در پاســخ به ســوالی درباره »سرنوشت پرونده فردی که 
مســئول خصوصی سازی ها بود« گفت: پرونده فرد مذکور به 
دادگاه ارسال شده و دادگاه اشکالاتی را مطرح کرد و پرونده به 
دادسرا بازگشت و پس از رفع نقص به دادگاه بازگشته است. در 
رابطه با خصوصی سازی ها ورود قوه قضائیه یک ورود جدی 
و توأم با راهکار بوده است. در رابطه با شرکت کشت و صنعت 
مغان هم منتظر نظر هیأت داوری هستیم. تجدید نظر در رابطه 
با واگذاری ها هم منوط به این است به هیأت داوری ارجاع شود 

و یا بسته به ورود برخی سازمان ها دارد.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوال ایسنا مبنی براینکه 
پرونده اکبر طبری که به 31 سال حبس محکوم شده، اکنون 
در چه وضعیتی اســت.  قبلا گفتید اکبر طبری پرونده دومی 
هم در دادســرا دارد. این پرونده چیست؟ گفت: در این پرونده 
افراد متعددی  در مظان اتهام هســتند. در این مورد برای 22 
نفر کیفرخواست صادر شده و از این تعداد برای  17 نفر دادگاه 
رای صادر کرده  و 5 نفر دیگر هنوز رایشــان صادر نشده  که 
عمدتا در خارج از کشــورند و وضعیت آنها اشتراکاتی با متهم 
اصلی پرونــده دارد. این یک بخش از پرونده  اســت و یک 
بخش هم که  رای صادرشده و بخش دیگر هم  پرونده هنوز 
در دادسراســت و افرادی هســتند که هنوز دادسرا برای آنها  
تصمیم نهایی نگرفته ودر مورد اتهامات آنها متهم اول ســهم 
و مشــارکتی دارد و با تصمیم دادسرا چنانچه به کیفرخواست 
شود دادگاه رســیدگی  می کند.وی افزود: بنابراین بخشی از 
پرونده  در دادسراســت و بخشی که دادگاه آمد برای 17 نفر 
رای صادر کــرده و 5 نفر که یک نفر قاضی منصوری  فوت 
کرده و تعدادی هم  در خارج از کشورند،  دادگاه هنوز تصمیم 
نگرفته است.سخنگوی قوه قضاییه درباره  اینکه احزاب چگونه 

افراد و مســئولان را باید امر به معروف کنند که مشمول جرم 
نشوند و اینکه جرم سیاسی چطور رسیدگی خواهد شد؟ گفت: 
جرم سیاسی در دادگاه سیاسی و مطبوعاتی رسیدگی می شود 
و ریاست قوه اعلام کردند و بخشنامه ای صادر کردند و مطابق 
بخشنامه تعدادی از پرونده های دادسرا برایشان  کیفرخواست 
جرم سیاسی صادر شــد و به  دادگاه کیفری یک ارسال شد.  
در آبان ماه اولین دادگاه های مربوط به جرم سیاســی را شاهد 
خواهیم بود و این بیانگر این اســت کــه قوه قضائیه آمادگی 

رسیدگی موارد در چارچوب قوانین را دارد.
وی افزود: امر به معروف و نهی از منکر جرم نیست که بخواهد 
سیاسی یا امنیتی باشد و همانگونه که جرم سیاسی با امنیتی 
فرق می کند امر به معروف با ارتکاب جرم و تشــویش اذهان 

عمومی  فرق دارد.
ســخنگوی قوه قضاییه در خصــوص آخرین وضعیت پرونده 
هفت ســنگان گفت: ایــن پرونده در دادگاه رســیدگی های 
عمده اش انجام شــده اســت و در رابطه با متهمان تحقیقات 
انجام شده است و در رابطه با قضاتی که در این پرونده مطرح 
هســتند، این بخش از پرونده منتظر نظر دادســرای انتظامی 

قضات است.
اســماعیلی درباره آخرین وضعیت پرونــده روح الله زم گفت: 
پرونده ویژه ای اســت و مطمئن باشید بعد از قطعیت دادنامه 
و وصول پرونده به دادســرا برای اجرای حکم، حتما از ناحیه 
مراجع رسمی اطلاع رسانی می شــود و گمانه زنی هایی که  

اعلام می شود قابل اعتماد نیست.
وی افزود: این پرونده، پرونده ای نیست که به سرانجام برسد 
و مراجع رسمی سرانجام آن را اعلام نکنند. پرونده  فرایندی 
دارد که باید طی شود و وقتی حکم قطعی برای اجرا ابلاغ شد 

اطلاع رسانی انجام می شود.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره شیوع کرونا 
در زنــدان و اینکه تا کنون چند نفــر در زندان ها کرونا مبتلا 
شــدند؟ گفت: بهترین و دقیق ترین دستورات وزارت بهداشت 
و ســتاد مقابله با کرونا را در زندان هــا عملیاتی کردیم و به 
گونه ای رفتار کردیم که در زندان هایی که خواه ناخواه با تراکم 
و ارتباط زندانیان با یکدیگــر مواجه بودیم و با جمعیت ثابت 
مواجه نبودیم، به گونه ای رفتار کنیم که در اعطای مرخصی ها 
به زندانیان و سبک کردن جمعیت داخل زندان، پیشگام بودیم. 

حتی اجازه ندادیم یک فرد مشکوک در زندان ها بماند.
اســماعیلی در خصوص آخرین وضعیت پرونده محمد امامی 
گفت: هفته بعد ادامه رسیدگی ها در این پرونده انجام می شود.
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حاشیه های یک رای اعتماد

جنجال در مجلس بعد از پخش یک کلیپ از سردار سلیمانی 
جلسه موعود برای بررســی صلاحیت وزیر پیشنهادی وزارتخانه 
صمت برگزار شــد؛ جلسه ای که پیش بینی می شد حواشی کمتری 
نســبت به جلسه رای اعتماد قبلی داشــته باشد اما اینگونه نبود و 
این جلسه با حواشی زیادی رو به رو شد. از جنجال ها برای پخش 
کلیپ گرفته تا ادعاهایی که مخالفان و موافقان مطرح می کردند. 

بی نظمی و تذکرهای پی در پی
خبرآنلاین نوشــت: »بفرمایید ســر جایتان بنشــینید« »آقایان 
فاصله های اجتماعــی را رعایت کنید« این ها نمونه هایی از تذکر 
هایی بــود که دائمــا از تریبون هیات رئیســه مجلس به گوش 
می رسید. از همان ســاعات اول آغاز جلسه علنی مجلس حرکت 
نمایندگان بین صندلی ها شــروع شــد. با ورود حسینعلی امیری 
نیز ردیف اول که مخصوص نشســتن دولتی هاست محل تجمع 
نمایندگان شد. حسینعلی حاجی دلیگانی عضو هیات رئیسه مجلس 
بعــد از چندبار  که به نمایندگان تذکــر داد آنها را تهدید کرد که 
نامشــان را اعلام می کند اما این تهدید هم کارســاز نشد و نهایتا 

اسامی یکی یکی از تریبون اعلام شد. 
تنش برای پخش کلیپ سردار سلیمانی

در میــان مخالفانی که پشــت تریبــون قرار گرفتند تــا بگویند 
رزم حسینی مناســب وزارتخانه صمت است؛ علی اصغر عنابستانی  
به عنوان موافق رزم حســینی در جایگاه ناطقان قرار گرفت اما بعد 
از چند دقیقه از اتاق فرمان خواســت تا کلیپی از سردار سلیمانی و 

صحبت هایش درباره رزم حسینی را منتشر کنند. 
در این کلیپ سردار قاسم سلیمانی در کنار رزم حسینی در جلسه ای 
نشســته بود که به گفته عنابستانی مربوط به سال 1395 است که 

البته صدای واضحی از این کلیپ شنیده نمی شد.
پخش این کلیپ از مانیتورهای مجلس شــورای اسلامی اعتراض 

و فریاد نمایندگان را به دنبال داشت.
پیش از اظهارات عنابســتانی، ویس کرمی نسبت به استفاده از نام 
سردار قاسم سلیمانی در حمایت از وزیر پیشنهادی صنعت، معدن 
و تجارت تذکر داد و گفت: خون شهید لغزنده است وقتی آن را سر 

امور جزئی خرج می کنید مراقب باشید لیز نخورید.
محمدحسین فرهنگی دیگر مخالف وزیر پیشنهادی صنعت، معدن 
و تجارت در اظهاراتش گفت: از نام ســردار قاسم سلیمانی در این 

جایگاه استفاده نکنید.
اعتراض نمایندگان به پخش این کلیپ باعث شــد عنابستانی که 
ابتدا درخواست بلندتر شدن صدای کلیپ را داشت از ادامه پخش 

آن منصرف شود.
پای علم الهدی هم به رای اعتماد باز شد

 احســان ارکانی نماینده مردم نیشــابور و فیروزه از دیگر موافقان 
رزم حســینی برای تصــدی او در وزارت خانه صمت بود او دلیل 
موافقتــش را اینگونه اعلام کرد که: »انقلابی هــا از دروغ بیزار 
هســتند و هیچگاه حاضر نیستند آبروی دیگران را لکه دار کنند از 

این رو نباید تهمت دوتابعیتی به رزم حسینی زده شود.«
او ادامه داد: »گزینه پیشنهادی تصدی وزارت صمت قوانین مزاحم 
تولید را می شناســد زیرا فعالیت اقتصــادی در بخش خصوصی 

داشته است.«
این نماینده مردم در مجلس یازدهم افزود: »متاسفانه برخی عنوان 
می کنند چون رئیس جمهور در جلســه رأی اعتماد حاضر نشــده 

نباید به رزم حســینی رأی دهیم چون توهین به مجلس است در 
حالی که رأی ندادن در شــرایط کنونی تنبیه کردن بازار، کشور و 
مردم اســت؛ همچنین نباید از یاد برد وقتی ابزار نظارتی کمرنگ 
شــود چنین وضعیتی مانند عدم حضــور رئیس جمهور ایجاد می 
شــود.بنابراین با رأی دادن به رزم حسینی در روزهای باقی مانده 
از عمر دولت بازار، صنعت و معدن از رهاشــدگی خلاص می شود 

و به سامان می رسد.«
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس گفت: لقب 
شــهید زنده و خط شکن از سوی سردار شــهید سلیمانی به رزم 
حسینی داده شــده و در گفت وگویی با آیت الله علم الهدی؛ وی 
نقل کرد حاج قاســم گفت رزم حســینی هدیه بنده به شماست. 
اســتانداری که به خراســان رضوی می آید عادی و معمولی به 
عنوان نماینده دولت نیست بلکه یک عنصر پرورش یافته در دفاع 
مقدس اســت که مجموعه ای از تجربیات و دانش ها را کســب 

کرده است.
نماینده مردم نیشــابور و فیروزه در مجلس شورای اسلامی گفت: 
گزینــه پیشــنهادی وزارت صنعت، معدن و تجــارت می تواند با 

استفاده از تجربیاتش وضعیت اقتصاد را سامان دهد.
جنجال دوتابعیتی و رد اتهام از سوی ذوالنوری

موضوع دوتابعیتی بودن رزم حســینی یکــی از همان موضوعاتی 
بود که از همان ابتدای معرفی حرف و حدیثش حســابی در میان 
نماینــدگان داغ بود و اتفاقا مخالفان در صحن علنی مجلس و در 
جریان نطق ها بر روی ان مانور زیادی دادند. عباس زاده مشکینی 
نماینده مشــکین شــهر یکی از نمایندگانی بود که در موافقت با 

وزیر پشت تریبون قرار گرفت و درباره ادعای دوتابعیتی بودن رزم 
حسینی گفت: می گویند آقای رزم حسینی دوتابعیتی است اگر سند 
دارید منتشر کنید. از آقای ذوالنوری رییس کمیسیون امنیت ملی 
در این باره سوال کردم که پاسخ داد این موضوع در هیات تحقیق 
و تفحص از مدیران دوتابیعتی احراز نشــد. آقای کریمی قدوسی 
عضو دیگر کمیســیون امنیت ملی هم این موضوع را تایید کرد؛ 
پس اگر ادعای انقلابی گری داریــد بدانید فرد انقلابی از دروغ و 
تهمت و زیرسوال بردن آبرو و حیثیت افراد بیزار است چه برسد به 
این که تهمت هایی علیه جانباز خیبر و جانشین حاج قاسم سلیمانی 

زده شود.
ادعای سخنگو تکذیب شد 

محمد حسین فرهنگی ســخنگوی مجلس یکی از مخالفانی بود 
که از بلندگــوی مجلس ادعاهایی را درباره رزم حســینی و عدم 
صلاحیتش برای ســکان داری وزارتخانــه صمت مطرح کرد.» از 
مخالفان و موافقان خواهش می کنم در این جایگاه از نام ســردار 
ســلیمانی اســتفاده نکنند. هیچ ایرادی به مدت حضور آقای رزم 
حســینی در لشکر و جبهه نیست و من نقطه قوت ایشان را همان 

10 سال اول می دانم اما بعد از آن ابهامات زیادی وجود دارد.
او ادامه داد:  »چرا ایشان از کشور خارج شدند و چرا مدت طولانی 
در کشــورهای مختلفی که تروریســت ها و فراریان در آنجا پناه 
گرفتند حضور یافته و واردات انجام دادند؟. کارهای ایشــان هپکو 

را به آن وضع کشاند.»
این عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: »آقای رزم حسینی چه میزان 
اشــراف در مهارت های اداری دارد. مهارت های ایشان مربوط به 

مدیران میانی اســت. ایشان در سطح اســتاندار و مدیرکل موفق 
بوده و هســت، اما مثلا راهکار روشــنی برای ذخایر استراتژیک 
نــدارد در حالی که ما مســائلی در ارتباط با حوزه صنعت، معدن و 
تجارت داریم. با مســئولیت ایشان اتفاقی برای این حوزه نخواهد 
افتاد. کالای اساسی توزیع نمی شــود و ذخایر استراتژیک فراهم 

نخواهد شد.«
فرهنگــی ادامــه داد: »آقای رزم حســینی در مدتی که در داخل 
فعالیت اقتصادی داشــته کارهای مشــکوک زیادی دارد که باید 
توضیح دهد. ایشان برای یک شرکت سوری وام هایی گرفته است. 

در حوزه های اقتصادی هم کارهای مفید مثبتی نشده است.«
امــا عجیب تر از همه نقل قولی بود کــه فرهنگی از زبان محمود 

واعظی درباره این معرفی به زبان آورد. »
نماینده مــردم تبریز در مجلس اضافه کرد: حرفی نقل شــده از 
رئیس دفتــر دولت که گفته اگر ما چوب را هم به مجلس معرفی 

کنیم مجبورند رأی دهند آیا این استدلال درستی است.
او در پایان خاطرنشــان کرد: آقای رزم حســینی گفته من مسائل 
سال 96 در مشهد را مدیریت کردم در حالی که ایشان آن سال در 
مشهد نبوده بلکه در کرمان بوده است و در اسفندماه نیز برای سه 

هفته به استرالیا رفته است.
بعد از دقایقی حسینعلی حاجی دلیگانی  یادداشت حسینعلی امیری 

معاون پارلمانی رییس جمهور را به این شرح قرائت کرد:
»نقل قول از جناب آقای واعظی رییس دفتر رییس جمهور مبنی 
بر این که اگــر چوپ هم به مجلس معرفــی کنیم مجبورند رای 

دهند، اساسی ندارد.«

 اعلام اولویت اصلی رزم حسینی
 در ۹ ماه آینده

پس از 6 ماه بلاتکلیفی بالاخره علیرضا رزم حســینی توانست از پیچ بهارستان عبور 
کند و بر کرسی وزارت صنعت، معدن و تجارت تکیه زند.

رزم حســینی در حالی به کرســی وزارت صمت تکیه می کند کــه به گفته برخی از 
فعالان اقتصادی وی در حال حاضر با دو مشــکل بزرگ تحریم ها و شیوع ویروس 
کوید-19 روبرو است، دو چالشی که می تواند معاملات پیش بینی شده از سوی وزیر 

جدید را به هم بریزد و کار را برای رزم حسینی سخت کند.
تنظیم بازار اولویت اول

رزم حســینی در جلســه علنی مجلس در توضیح برنامه های خــود برای فعالیت در 
این وزارتخانه گفت: برنامه هایی را بر اســاس برنامه ششم توسعه، اسناد بالادستی، 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی و سند راهبردی وزارت صمت تهیه کرده ام که تأمین 
کالاهای اساســی مردم و بهبود معیشت و ســفره آنها در اولویت این برنامه ها قرار 

گرفته است.
براســاس اظهارات مطرح شده از سوی رزم حســینی می توان گفت تنظیم بازار و 
همــکاری با اتحادیه هــا و اصناف و بازاریان جهت کنترل بــازار اولویت اصلی رزم 
حسینی محســوب می شــود، همچنین اصلاح سیاســت های تنظیم بازار، اصلاح 
شناسایی کالاهای اصلی از تقلبی با هدف مقابله با قاچاق و پرهیز از هر نوع التهاب 

در بازار از دیگر برنامه های نام برده است.
برنامه های زرم حسینی برای تولید

با توجه به اینکه رزم حســینی مهم ترین اولویت خود را تنظیم بازار اعلام کرده است 
این ســوال مطرح می شــود که برنامه وزیر برای بخش تولید چیست؟ رزم حسینی 
در جمــع نمایندگان مجلس » اســتفاده از ظرفیت های خالــی واحدهای صنعتی«، 
»احیای واحدهای تعطیل شده در شهرک های صنعتی«، »تأمین مواد اولیه واحدهای 
صنعتی« و »پشتیبانی از شرکت های فناور و دانش بنیان از برنامه های حوزه صنعت« 
را عمده برنامه ها برای بخش تولید اعلام کرد. برنامه هایی که در ســال جاری به 
عنوان ســرفصل های اصلی این وزارتخانه اعلام شده بود و تحقق این برنامه ها به 

صورت جدی در دستور کار متولیان این وزارتخانه قرار گرفته بود.
قیمت خودرو بالاست

اما شاید بتوان گفت نظر وزیر جدید در خصوص بخش خودرو یکی از مواردی است 
که علاوه بر نمایندگان مجلس مردم هم منتظر شــنیدن آن بودند. در این خصوص 
رزم حســینی معتقد اســت که   در حوزه خودرو انحصار وجود دارد و رقابت پذیری 
نداریم. به گفته رزم حســیینی، قیمت تمام شــده خودرو بالاست و قطعات در داخل 
کشور تولید نمی شوند و بخشی از علت گرانی خودرو به دلیل قیمت تمام شده با ارز 
آزاد اســت؛ در این رابطه طرحی را داریم که چنانچه نمایندگان رأی اعتماد دادند، با 

همکاری کمیسیون صنایع و معادن آن را تعیین تکلیف و اعلام خواهیم کرد.
فعال کردن معادن راکد

بازگرداندن معادن راکد و فعال کــردن آنها از جمله برنامه هایی که وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در سال جاری به صورت جدی در دستور کار قرار داده است، برنامه 
ای کــه وزیر جدیــد وزارت صنعت، معدن و تجارت نیم نگاهــی نیز به آن دارد. به 
طوریکه وزیر صنعت، معدن و تجارت با انتقاد از اینکه میزان اکتشــاف حوزه معادن 
تنها 10 درصد اســت، عنوان کرد: باید در این حوزه غربالگری انجام شــود و یکی 

از برنامه های وزارت صمت، توسعه اکتشاف و تکمیل مطالعات انجام شده است.
رزم حســینی با تاکید بر اینکه فعال کردن معادن راکد غیرفعال در دستور کار است، 
ادامه داد: با این اقدام فرصت های شــغلی جدیدی ایجاد می شــود، البته رهاسازی 
معادن حبس شده هم در دستور کار قرار خواهد گرفت، زیرا این معادن سال هاست 
در دســت رانتخوارانی است که با آنها پولشویی میکنند و قانون اجازه برخورد با آنها 

را داده است.
توسعه صادرات به کشورهای همسایه  

وزیر صنعت، معــدن و تجارت درباره تهاتر کالا یادآور شــد: این موضوع در دولت 
مصوب شــده و کالاهای ضروری وارد می شــود، همچنین جلوگیــری از واردات 
کالاهایی که ضروری نیســت و همچنین توســعه صادرات به کشورهای همسایه 
در دســتور کار قرار خواهد گرفت؛ ظرفیت بسیار خوبی در این حوزه داریم و اقتصاد 

مرزی باید فعال شود.
 وی با بیان اینکه به برگزاری نمایشگاه ها در بازارهای منطقه ای به ویژه همسایگان 
توجه جدی خواهیم داشــت، ادامه داد: در این بازارها مشارکت و کمک خواهیم کرد، 
همچنیــن امکان واردات موقت کالا در مناطق ویژه اقتصادی و صادرات کالا، باعث 
اشــتغالزایی خواهد شــد و امکان صادرات مجدد و ارزآوی به کشور را در پی دارد؛ 
فعالســازی و انعقاد قراردادهای ترجیحی تجاری مانند اورآســیا یکی از برنامه های 

ماست.
 حذف امضاهای طلایی  

 رزم حســینی تصریح کرد: برای حذف امضاهــای طلایی برنامه ریزی کرده ایم، هر 
چند مبارزه با فساد هزینه دارد و باید آبرویت را برای این کار هزینه کنی زیرا از هم 

اکنون تخریب ها در این زمینه آغاز شده است.
وی ادامــه داد: اگر می خواهیم با رانت مبارزه کنیم باید حمایت همه جانبه از مجلس 

شورای اسلامی را به همراه داشته باشیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: به هیچ عنوان مدیریت اتوبوسی در وزارت صمت 
نخواهیم داشــت زیرا اعتقاد دارم باید با مدیران پاکدست امور را جلو ببریم؛ البته راز 

موفقیت در وزارت صمت هماهنگی و وحدت رویه است.

پیشرو

آیا استاندار خراسان رضوی در سمت جدید خود موفق خواهد بود؟

خراسان رضوی، سکوی پرش مدیران
بلاخره پس ازکش وقوس 
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و اما واگر های فراوان، 
رزم حســینی  علیرضا 
خراســان  اســتاندار 
وزیر ســازمان  رضوی 
تجارت  و  معدن  صنعت، 
شــد و این نهاد پس از 
چهار مــاه و اندی مدیر 

خودرا پیدا کرد.
بررسی برنامه و صلاحیت 
علیرضا رزم حسینی برای 
تصــدی وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
در دســتور کار جلســه علنی صبــح دیروز 
)سه شــنبه( مجلس شورای اســلامی قرار 
داشت که پس از اظهارات نمایندگان موافق 
و مخالــف و دفاع وزیر پیشــنهادی از خود، 
نمایندگان با 175 رای موافق، 80 مخالف و 

9 رای ممتنع، به وی اعتماد کردند.
غیبت روحانی به دلیل رعایت پروتکل های 

بهداشتی
ایــن جلســه فرازوفــرود فراوانی داشــت 
وصحبت های زیادی در آن رد وبدل شد، اما 
نکته حائز اهمیت آن غیبت حســن روحانی 
برای دفاع از وزیر پیشــنهادی خود در این 
مراســم بود کــه علیرضا ســلیمی نماینده 
محلات در اخطاری مســتند به اصل 131 
قانون اساسی به عدم حضور رییس جمهور 
در جلســه رای اعتماد به وزیر پیشــنهادی 
صنعت اعتراض کرد، که محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس در پاسخ به این اخطار گفت: 
عــدم حضور رئیس جمهور در جلســه رأی 
اعتمــاد خلاف آیین نامه نیســت و به خاطر 
رعایــت پروتکل هــا و مســائل مربوط به 
کروناست. با وجود اینکه که روحانی به دلیل 
رعایــت پروتکل ها در جلســه حضور نیافته 
است،  با رها دیده شده که نمایندگان مجلس 
بدون رعایت فاصله گذاری اجتماعی گردهم 
جمع شــده اند.چندروز پیش نیز پورابراهیمی 
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس گفته بود، 
ارزیابی ما این اســت که رزم حسینی با رأی 
بالا وزیر می شود و بعد از آن هم حتماً برای 
پیشــبرد برنامه هایش بــه او کمک خواهیم 
کرد. رئیس اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران نیز  اطمینان داده بود که 

رزم حسینی، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
را متحول خواهد کرد.

انتقاد مخالفان از رزم حسینی
روح الله ایزدخــواه نماینده مــردم تهران در 
مجلس شورای اســلامی در دومین نشست 
مطالبــه گــری تخصصی » راهبــرد« که 
بــه همــت اتحادیه انجمن های اســلامی 
دانشــجویان مســتقل برگزار شــد، درباره 
سوالی پیرامون کارنامه علیرضا رزم حسینی 
وزیر پیشــنهادی صمت گفته بود: چیزی که 
برای من عیان است این است که آقای رزم 
حسینی ســابقه سیاســت گذاری و مدیریت 
کلان در حوزه صنعت و تجارت نداشــته و 
صرفاً چهار شــرکت داشــته که وارد کننده 
محصولات چینی است. همچنین آقای رزم 
حسینی به عنوان استاندار فعالیت کرده است 
که البته قضیه استانداری بحث دیگری است 
و نمی توان گفت چون اســتاندار بوده و حال 
فرض کنیم اســتاندار موفقی هم بوده؛ وزیر 

موفقی هم باشد.

دفاع موافقان از رزم حسینی
احســان ارکانی نماینده مردم نیشابوردراین 
رزم حســینی  آقــای  اظهارکــرد:  جلســه 
آزاده، مســتقل، غیرسیاسی و  کارشــناس، 
دارای روحیه جهادی و نگاه توسعه گراســت. 

او منتقد بروکراســی و سیاســت های غلط 
اقتصادی دولت اســت؛ مدیــر کاربلدی که 
پشت میزنشین نیســت و وارد میدان عمل 

می شود.
وی افزود: رزم حســینی جانشــین و معاون 
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی بوده است؛ 
برخی عنوان می کنند وی ضعیف اســت از 
این رو باید پاسخ دهند چطور زمانی که نشان 
فتح از رهبر انقلاب دریافت کرد و همچنین 
زمانی که جانباز شــده و حتی استاندار استان 
های خراســان رضوی و کرمان بوده ضعیف 

نبوده است؟
فــارغ از اینکــه علیرضا رزم حســینی چه 
رزومــه ای دارد و عملکــرد وی در اســتان 
خراســان به عنوان آخرین ســمتش چگونه 
بوده اســت، اولین اثر مثبــت این اتفاق این 
اســت که بلاخره وزارت صمت یک مسئول 
پیدا کــرد، زیرا دراین اوضــاع به هم ریخته 
اقتصاد ایــن وزارت خانه بیــش از چهار ماه 

رئیسی نداشت.
کارنامه رزم حسینی در خراسان رضوی 

قابل دفاع نیست
اما به جهت بررســی بیشــتر این موضوع و 
نتیجــه گیری کامل از این بحث به ســراغ 
یکی از اقتصاددانان کشور رفتیم. علی مروی 
اقتصــاددان و عضو هیئت علمی دانشــگاه 
علامــه طباطبایــی در گفتگو بــا )) صبح 
امروز (( می گوید: نکتــه مثبت این انتصاب 
این اســت که بلاخره تعامــل میان دولت و 
مجلس و رفت وآمد بیــن این دو که عموما 
بی سر انجام می ماند، با کوتاه آمدن مجلس 
به نتیجه رســید. اما جنبــه منفی این ماجرا 
این اســت که آقای رزم حسینی درمجموعه 
وزارت صنعت ومعدن ســابقه چندانی نداشته 
و به اصطلاح چیزی در چنته ندارد و کارنامه 
وی در استان خراسان رضوی زیاد قابل دفاع 
نیســت.وی اظهار می کنــد: تعدادزیادی از 
پروژه ها دراســتان خراســان رضوی نا تمام 
مانده و استانداری نتوانست نقشی در خصوص 
بسیاری ازمسائلی که در این مدت در مشهد 
، اســتان و اطراف آن وجود داشت، ایفا کند. 
ایشان در یکی از مهم ترین مقاطع در مشهد 
حضورداشت اما عملا نتوانست کاری انجام 

دهد.

قدرت بالای ظرفیت های سیاسی و 
اقتصادی خراسان رضوی

علی مروی با بیان اینکــه )) انتصاب آقای 
رزم حســینی و دادن رای اعتماد به وی صرفا 
پایان دادن به پرونده ای بود که بین دولت و 
مجلس باز مانده بود (( ابراز می کند: شــاید 
اهالی اســتان و مشــهد از این اتفاق کمی 
گله مند باشــند اما نکته مثبتی که وجود دارد 
این است که این امر نشان از قدرت و جایگاه 
این اســتان دارد، زیرا ظرفیت های اقتصادی 
زیادی دارد و به لحاظ سیاسی نیز جایگاهی 
است که نهاد های موازی در آن زیاد هستند، 
یعنــی در هیچ جایی به اندازه مشــهد نهاد 

نمایندگی در آن اهمیت ندارد.
با توجه به صحبت هــای عضوهیئت علمی 
دانشــگاه علامه طباطبایــی می توان چنین 
اســتدلال کرد که بــه نظر معقول اســت 
استان خراســان رضوی محلی برای افرادی 
که مدعی پســت های بزرگی هستند باشد و 
توانایی خود را نشــان دهند ونوعی ظرفیت 
برای اســتان محسوب می شــود، اما گاهی 
کســانی که صلاحیت ندارند پستی را صرفا 
برای جمع آوری رزومه در اختیار می گیرند که 

آسیب های آن بعد ها مشاهده می شود.
نگاه به علیرضا رزم حســینی به عنوان وزیر 
نگاهی راهبردی نیست، زیرا او وزیری است 
برای دوران گذار و اینکه دولت یازدهم را به 
پایان ببرد، لذا باید با حداقل هایی از توقعات 
به وی نگریســت و تنها در همین زاویه نیز 

می توان این موضوع را تحلیل کرد.
نکتــه  جالب توجه این اســت که خراســان 
رضوی همیشــه فضایی برای رشد مدیران 
خود بوده به عنوان مثال اســتانداری پس از 
7 مــاه از آغاز به کار دولت یازدهم همچنان 
با اســتاندار دولت دهم فعالیت خود را ادامه 
می داد تا اینکه در تاریخ 14 اســفند ماه سال 
92 هیأت دولت علیرضا رشــیدیان را برای 
این ســمت انتخاب کرد. رشیدیان در سال 
97 از صندلــی اســتاندار خراســان رضوی 
خداحافظــی کرد، پس از گذشــت چند ماه 
از رفتن وی و اداره اســتان با سرپرســت و 
گمانه زنی های مختلف برای استاندار خراسان 
رضوی، ســرانجام علیرضا رزم حســینی به 
عنــوان یک فرد غیر بومی در تاریخ 12 دی 

1397 با تصویب هیئت دولت به این سمت 
منصوب شد.

در انتطار استانداری شایسته و ماندگار
با معرفی رزم حسینی به عنوان وزیر صمت 
چنــد گزینه برای تصدی اســتانداری روی 
میز وزیر کشــور است، رضا شیران خراسانی 
نماینده ســابق مشــهد و کلات در مجلس 
شــورای اســلامی، رمضانعلی ســبحانی فر 
نماینده اســبق ســبزوار در مجلس شورای 
اســلامی، احمد علی موهبتی فرماندار اسبق 
مشهد و استاندار فعلی سیستان و بلوچستان، 
سید سلمان ســامانی قائم مقام وزیر کشور، 
ســید عبدالله ارجائی مدیر کل ستاد فرمان 
حضرت امام )ره( و ســید محمدرضا هاشمی 
فرماندار مشــهد کــه باید دیــد کدام یک 
به عنــوان استاندارخراســان رضوی انتخاب 
می شوند، البته امیدواریم که این بار شخصی 
که به این ســمت انتخاب می شــود پس از 
گذشــن مدتی به دلیل پیشنهادی بهتربرای 
ریاست، مشــکلات استان را فراموش نکند، 
زیرا خراســان رضوی همیشه سکویی برای 
پرش مدیران بوده، غــرض از این صحبت 
مخالفت با پیشــرفت مدیران نیســت بلکه 
دغدغه ما مشــکلات اســتان نیز هست که 
امیدواریم فردی اصلــح بتواند اداره امور آن 

را به دست گیرد.

با وجود اینکه که 

روحانی به دلیل رعایت 

پروتکل ها در جلسه 

حضور نیافته است،  با رها 

دیده شده که نمایندگان 

مجلس بدون رعایت 

فاصله گذاری اجتماعی 

گردهم جمع شده اند.

مروی: آقای رزم 

حسینی درمجموعه 

وزارت صنعت ومعدن 

سابقه چندانی نداشته و 

به اصطلاح چیزی در چنته 

ندارد و کارنامه وی در 

استان خراسان رضوی زیاد 

قابل دفاع نیست
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سرقت؛ جرم اول زندان مرکزی مشهد
معاون دادستان مرکز خراسان رضوی گفت: در این دوران کرونایی، سرقت فراوان شده است، 

به طوری که جرم اول زندان مرکزی مشهد، سرقت است.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، اســماعیل رحمانی کلاکوب، در نشست خبری 
با بیان اینکه »یکی از آثار مخرب کرونا بر جامعه، اقتصاد اســت. در این مدت، ســرقت های 
متعددی رخ داده اســت. عمل سرقت فراوان شده است. به طوری که جرم اول زندانیان زندان 
مرکزی مشهد، سرقت است« اظهار کرد: آمار زندانیان سرقت در زندان، حرف اول را می زند. 

این مسأله ناشی از فشارهای اقتصادی است. 
کلینیک های دامپزشکی از سطح شهر خارج می شوند

رحمانی کلاکوب با اشــاره به اینکه »یکی از موارد حقوق شهروندی و عامه مردم برخورد با 
معضل سگ گردانی در شهر است«، بیان کرد: متاسفانه عده ای به دنبال ترویج فرهنگ غربی 
هســتند. فراوانی کلینیک های دامپزشکی در سطح شهر یک نوع رواج این فرهنگ است. ما 
به دنبال این هســتیم که با راهکارهای قانونی این کلینیک ها را از سطح شهر خارج کنیم و 
اجازه ندهیم افراد با آوردن ســگ در سطح شهر و محل های عمومی مخل آسایش و امنیت 

مردم شوند. این کار مخل حقوق حیوانات نیز است. 

علائم افسردگی پاییزی چیست؟
یک روانشــناس درباره افسردگی فصلی گفت: بســیاری از افراد در فصل پاییز و زمستان با 

افزایش آنزیم خواب دچار افسردگی فصلی می شوند.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از فارس، سودابه یوسفی درباره افتراق بین افسرگی معمولی 
و افســردگی فصلی اظهار داشت: در بعضی از فصول مثل پاییز به دلیل شرایط جوی برخی 
اختلالات خلقی در افراد به وجود می آید ولی اینکه هر کســی که در فصل پاییز و زمســتان 

دچار اختلال خلقی باشد نمی توان صرفاً گفت که به افسردگی فصلی مبتلا شده است.
وی افزود: یکی از مهم ترین شــرایط افسردگی فصلی این است که فرد در دیگر فصول سال 
این حالات را تجربه نمی کند. فرد باید حداقل دو ســال متوالی بین پاییز و زمستان دقیقا در 
یک برهه زمانی خاص دچار افسردگی شود که مدت زمان این اختلال در هر فرد بستگی به 
شدت و حالات قبلی و معاینه بالینی فرد دارد. برخی افراد در کل زمان فصول پاییز و زمستان 

افسرده اند، ولی برخی دیگر در برهه ای خاص در این فصول، افسردگی را تجربه می کنند.
یوســفی درباره دلایل ابتلا به این اختلال گفت: از نظر علمی دلایل مشــخصی برای ایجاد 
این نوع افســردگی وجود ندارد اما برخی مطرح کرده اند که در فصول پاییز و زمستان، ترشح 
آنزیم هایی که برای خواب نیاز داریم افزایش پیدا می کند. به دلیل اینکه این آنزیم با تاریکی 
در ارتباط است و در پاییز و زمستان هوا زودتر تاریک می شود و فرد را خواب آلود می کند این 

خواب آلودگی، خود  باعث بروز افسردگی فصلی در فرد می شود.
وی خاطرنشــان کرد: نکته قابل ذکر این اســت که افســردگی فصلی در فصل تابستان و 
بهار هم وجود دارد، اما در پاییز و زمســتان بخاطر بلند بودن شــب ها و وجود نور کمتر این 
نوع افســردگی بیشتر اســت. اولین قدم در درمان افســردگی خودآگاهی و احساس نیاز به 
روان شناس اســت ما باید حال خود را خوب نگه داریم. بعنوان مثال هرگاه در بدن احساس 
خســتگی و کِرِختی و... داشــتیم می توانیم با ورزش کردن بر آن غلبه کنیم. باید در کارهای 

خود برنامه ریزی داشته باشیم.
یوســفی ایجاد انگیزه برای آرام کردن و تمرکــز ذهن)هیپنوتیزم( و رایحه درمانی را از دیگر 

راهکارهای جلوگیری و بهبود افسردگی دانست.

۲۰ درصد بیماران کرونایی به آسیب عضله 
قلب دچار می شوند

یــک متخصص قلب از عــوارض قابل توجه ابتلا به بیماری کووید-19 را آســیب قلبی به 
مبتلایــان ذکر کرد و گفت: از هر پنج نفر مبتلا به ویروس کرونا یک نفر به آســیب عضله 

قلب دچار می شود.
بــه گزارش »صبح امروز« به نقل از ایرنا، نغمه ضیایی از عدم مراجعه بیماران قلبی به مراکز 
درمانی بخاطر ترس از ابتلا به کووید-19 ابراز نگرانی کرد و اظهار کرد: عدم درمان صحیح 
و به موقع مشــکلات حاد قلبی عروقی در بعضی موارد به مراتب کشــنده تر و خطرناک تر از 

ابتلا به کووید بوده است.
متخصص قلب و فلوشیب دانشگاه علوم پزشکی بابل ضمن بیان این مطلب که بیماری قلبی 
و عروقی همچنان به عنوان اولین عامل مرگ ومیر در جهان شناخته شده است، توضیح داد: 
بیماران قلبی از جهات مختلف در این همه گیری در معرض خطر و آسیب قرار دارند. بیماران 
قلبی و افراد مبتلا به زمینه های این بیماری مانند دیابت و فشار خون بیشتر در معرض ابتلا 
به فرم های شدید کرونا قرار دارند؛ بنابراین آسیب و التهاب عضله قلب، درگیری عروق کرونر 
یا ایجاد نارســایی قلبی و زمینه تشکیل لخته در سیستم قلبی عروقی از عوارض وخیم ابتلا 

به کووید 19 است.
ضیایی اظهار کرد: به موازات انتشــار اخبار شــیوع کرونا در جامعه، بسیاری از افراد مبتلا به 
بیماری زمینه ای قلبی که دچار علائم حاد قلبی عروقی شــده اند به دلیل خطر ترس ابتلا به 
کووید-19 از مراجعات دوره ای خود به مراکز درمانی یا مراجعه به مراکز اورژانســی ســر باز 
زدند. این اطمینان به همه افراد جامعه باید داده شــود کــه در مراکز درمانی، بیماران مبتلا 
بــه بیماری زمینه ای قلبی که دچار کووید 19 شــده اند و بیمارانی که دچار علائم حاد قلبی 
و عروقی به صورت مجزا شــده اند با رعایت دســتورالعمل های بهداشــتی و در مراکز مجزا 
نگهداری می شــوند و عدم درمان صحیح و به موقع مشــکلات حاد قلبی عروقی در بعضی 

موارد به مراتب کشنده تر و خطرناک تر از ابتلا به کووید بوده است.

اخبار

روایتی متفاوت از چهره زنانه جنگ

به من لقب »ژاندارک« داده بودند
سارا ایزدخواه / »جنگ، چهره زنانه ندارد«. 
عنوان کتابی است که بارها خوانده ام. اعتقاد 
نویسنده کتاب بر این بود که زنان در جنگ 
پابه پــای مردان جنگیدنــد و جان خود را از 
دســت دادند، اما پس از جنــگ همه چیز 
مردانه شــد و زنان و دلاوری های آنان در 
راه وطن به فراموشــی ســپرده شد. چنین 
تجربه ای را در کشور خودمان هم داشته ایم. 
زنانه ای که خانه و خانواده خود را رها کردند 
تا حضوری مؤثر در میدان نبرد داشته باشند، 
اما پس از پیروزی رانده شــدند و نامشــان 
فراموش شــد. عفت ناظمــی یکی از زنانی 
اســت که پیش از انقلاب، پس از پیروزی 
آن و در جنــگ چنان فعالیت و ایســتادگی 
کــرده که به او لقب »ژاندارک« داده بودند. 
او در گفت وگــو با روزنامــه »صبح امروز« 
از مبارزات و تلاش خــود برای ایجاد تغییر 

می گوید:  
روایت اول: شروع فعالیت های جهادی

پیش از انقــلاب در جریانــات مبارزاتی با 
همســرم فعالیت می کردیم. انقلاب که شد 
وارد فعالیت های جهادی شــدم و از آنجاکه 
پرستاری خوانده بودم برای کارهای جهادی 
و درمانی به روستاها می رفتم. درواقع پیش از 
جنگ بیشتر کارهای اجرایی انجام می دادم 

و مسئولیت هایی هم بر عهده داشتم.  
 آن زمان حدوداً 24 ســاله بودم و یک بچه 
کوچک داشتم. اوضاع خیلی سخت و دشوار 
بود. در آن دوران به من مســئولیت دادند تا 
برخی از بیمارســتان هایی که از بعد انقلاب 
غیرفعال شده بودند را راه اندازی کنم. اولین 
ماموریت من در بیمارستان »حضرت زینب« 
بود. بیمارستان خالی و وظیفه من تجهیز آن 
بود. من و افراد زیادی که هم سن وسال من 
بودند -و سن کمی داشتند- مسئولیت های 
مهمی بــر عهده می گرفتیــم. اولین کاری 
که در زمان ورود به این بیمارســتان انجام 
دادم اســتخدام نیروی کار بود. پرستارها و 
ماماهایی کــه در درمانگاه ها بیکار بودند را 
دعوت بــه کار کردم. یکــی از جالب ترین 
کارهایی که انجام دادم اســتخدام پرســنل 
زن بود. درواقع همه نیروی کار بیمارســتان 
به غیــر از نگهبان ها و رانندگان آمبولانس، 
زن بودند. مقاومت زیادی برای اســتخدام 

نیــروی مرد داشــتم.درواقع زمانی که زنان 
می توانســتند همان کار را بــه خوبی انجام 
دهند چه نیازی به استخدام نیروی مرد بود.

اصرار بر استخدام نیروی زن داشتم
با این کار اشــتغال زایی خوبی برای خانم ها 
ایجاد شــد. هر چند برای عملی شدن این 
کار مخالفت های زیادی وجود داشــت، اما 
درنهایت اجرا شد. جالب اینجاست بعدها که 
من از بیمارستان حضرت زینب آمدم مابقی 
مســئولینی که پس از مــن در آنجا فعالیت 
کردند، بیمارســتان حضرت زینب را قطب 
بیمارستان زنان کشور معرفی کردند و هیچ 
اســمی هم از من و همکارانم نبردند. زمانی 
که بیمارســتان کامل و تاســیس شد اولین 
»زائو« آنجا خودم بودم، درواقع فرزند دومم 

را در این بیمارستان به دنیا آوردم.
آنقدر درگیر کار بودم که متوجه زمان 

زایمانم نشدم
در آن دوران مشغولیت کاری ام در بیمارستان 
چنان زیاد بود که متوجه نزدیک شدن زمان 
زایمانم نشــدم. یک روز یکی از ماماها در 
داخل آسانســور به من گفت »رنگت خیلی 
پریــده«. به او گفتم بخاطر مشــغله کاری 
اســت. گفت: »نــه این دفعــه رنگت جور 
دیگهای پریده)از آنجا که مسئولشان بودم با 
احترام با من صحبت می کردند(. میاین بریم 
طبقه بالا، زایشــگاه معاینتون کنم؟« وقتی 
برای معاینه رفتم گفت: »شما داری زایمان 
می کنی!« آنقدر درگیــر کار بودم که اصلًا 

متوجه رسیدن زمان زایمانم نشده بودم.
28 سالگی و ریاست اداره پرستاری و 

مامایی خراسان 
پس از اینکه بیمارســتان حضرت زینب به 
ســامان شــد با من تماس گرفتند که باید 
برای انجام مأموریتی جدید به بیمارســتان 
»ابن ســینا« روم. وضعیت این بیمارســتان 
خیلی نامناســب بود. در آنجــا هم کارهای 
خوبی انجام شــد که اصــلًا فکر نمی کردم 
به نتیجه برســد. در آن دوران کســانی که 
همکارم بودند به مــن می گفتند: »ما به تو 
شــک داریم که واقعاً زن هستی!« بخاطر 
وضعیت نامناســبی که در آن بیمارســتان 
وجود داشــت و مسئولیتی که آنجا بر عهده 
گرفتم. بعد از اینکه اوضاع در این بیمارستان 
مناســب شده بود به من اعلام شد که برای 
مناسب سازی وضعیت بیمارستان »طالقانی« 
به آنجا منتقل شوم. بعد از آن هم مسئولیت 
بیمارستان »شریعتی« را بر عهده گرفتم. در 
شهریور سال 59 بعد از سروسامان دادن به 
این بیمارستان ها -درحالی که تنها 28 سال 
ســن داشتم- به ریاســت اداره پرستاری و 

مامایی خراسان بزرگ منصوب شدم.
در ایــن دوران همســرم با مــن همراهی 
زیادی می کرد؛ چراکه خط فکری یکســانی 
داشتیم از پیش از انقلاب با همسرم فعالیت 
می کردیــم، در تمام راهپیمایی ها، تظاهرات 
و جلســات مخفی با هم حاضر می شــدیم. 
در آن زمــان، نصــف حقوقــم را به کارگر 
می دادم تا کارهای خانه و رســیدگی به دو 
فرزندم را انجام دهد؛ چراکه خودم بیشــتر 
بیرون از خانــه در حال فعالیت بودم. در آن 
زمان اصلًا مسائل مالی مطرح نبود. نسبت 
به مســائل اقتصادی حریــص نبودیم و به 

بیت المال اعتقاد داشتیم. بخاطر دارم زمانی 
که در جبهــه به ما غذا می دادند یک غذا را 
با همکارم دو نفری می خوردیم برای اینکه 
متعلق به بیت المال بود، اما متأسفانه در حال 

حاضر کسی به این مسائل توجه نمی کند. 
»ژاندارک«؛ نامی که به من داده بودند

جنگ شروع شده بود و همزمان رئیس اداره 
پرستاری و مامایی و جزء ستاد بحران بودم. 
یکی از وظایف ما اعــزام نیروهای درمانی 
دورافتــاده ای چون طبس  روســتاهای  به 
و نهبنــدان بود. من از جملــه معدود زنانی 
بودم که مسئولیت بر عهده داشتم؛ بنابراین 
مدیرکل ســازمان برای بازرســی از مناطق 
دورافتاده یک خودور در اختیار من گذاشت. 
گاهی اتفــاق می افتاد که تا صبح به خانه ها 
مراجعه می کردیم تــا بتوانیم نیرو به جبهه 
اعــزام کنیم. آن زمــان همکارانم به خاطر 
فعالیت ها و مســئولیت های سنگینم به من 

لقب »ژاندارک« داده بودند.
آن زمــان مجروحان جنگی را به مشــهد 
منتقــل می کردند؛ چراکه تنهــا جای امن 
در کشــور بود. پیوســته مجروحــان را با 
به مشــهد می فرستادند.  هواپیماهای 330 
بیشــترین حجــم مجروحان را داشــتیم و 
مجبور شــدیم نقاهت گاه برپــا کنیم؛ یکی 
در خیابــان »9 دی« و یکــی هم در داخل 
فرودگاه نیرو هوایی. سال 63  اوج عملیات  
کربــلای چهار و پنج بــود. آن زمان کار ما 
هم بســیار زیاد بود. مجروحان زیادی را به 
مشهد می فرستادند؛ بنابراین علاوه بر انجام 
کارهای ستاد بحران و برپایی نقاهت گاه، به 
شهرها و روستاهای دوردست برای بازرسی 
وضعیت مکان هــای درمانی می رفتم. زمان 
آزادی خرمشهر از من خواسته شد که برای 
بازرسی مکان های درمانی به خرمشهر بروم 
که با کمال میل قبول کردم. از طرف ســپاه 
به مــن ابلاغی برای بازدید از اورژانس های 

خط مقدم داده شد.
روایت دوم: حضور در جنگ؛ »خواهر 

اینجا چکار می کنید؟!«
تمــام فرزندانم کوچک و پشــت ســر هم 
بودند. آن ها را به دســت کارگرم ســپردم. 
همسرم هم با من همراهی می کرد؛ بنابراین 
تصمیم گیرنــده خودم بودم. مرا با هواپیمای 

330 در ســن 33 سالگی به اهواز فرستادند. 
براســاس نامه ای که از طرف ســپاه به من 
داده شــده بود بایستی از شــهرهای اهواز، 
دزفول و... بازرســی می کردم. در آن شرایط 
برای اولین بار، تقلبی کردم و به شــهرهایی 
که برای بازدید فرســتاده شدم نام دزفول، 
بستان و هویزه را اضافه کردم. همراه یکی 
از دوســتانم که در اهواز ماما بود به سمت 
بستان و دیگر شهرها رفتیم. تنها زنان حاضر 
در آن منطقه من و همکارم بودیم؛ بنابراین 
هر کس که ما را می دید با تعجب می گفت: 

»خواهر شما اینجا چکار می کنید!«. 
با دوســت و همکارم به شهرهای هویزه و 
آبادان رفتیم، شرایط بدی بود در 50 متری 
ما شلیک می کردند، اما بدون هیچ ترسی به 
بازدید خود ادامه می دادیم.  طوری که زمانی 
که برگشتم همسرم با تعجب می گفت: »ما 
در ایلام زمانی که پشــت خاکریزها بودیم 
خیلی می ترسیدیم تو چطور نمی ترسیدی؟«. 

بدون اجازه قانونی به هویزه رفتیم
صحنه هــای بــدی در خرمشــهر دیــدم. 
جنازه های عراقی ها روی زمین افتاده بود. از 
اهواز که وارد سوسنگرد شدیم هر دو طرف 
جاده، تانک هایی وجود داشــت که ایرانی ها 
از عراقی هــا گرفته و تصرف کرده بودند. در 
آنجا مجروح ایرانی زیاد بود. در سوســنگرد، 
تمام خانوم ها همراه مردان، اســلحه بدست 
می جنگیدند. بعد از سوســنگرد به بســتان 
رفتیم. در راه برگشــت شــیطنتی کردیم و 
بدون اینکه به ما دســتوری داده شده باشد 
راهی هویزه شــدیم. هویزه با خاک یکسان 
شده بود. شرایط آنجا خیلی ما را متأثر کرد. 
آنجا ســوله ها و انبارهای گندم مردم خراب 

شده و گندم ها روی خاک ریخته بودند. 
زمانی که دیدن این صحنه ها به من فشــار 
وارد می کرد با همــکارم صحبت می کردم 
تا از این طریق بتوانم احساســاتم را  تخلیه 
کنــم. مثلًا یک روز بــرای خواندن نماز به 
مسجد خرمشــهر رفتیم، جای گلوله ها زیر 
فرش ها نمایان بــود این وضعیت خیلی مرا 

تحت تأثیر قرار داد.
نارنجکی را به عنوان سوغاتی با خود 

آوردم
زمانــی کــه در هویــزه بودیــم یکــی از 
نارنجک های ســبز رنگ را که شکل گلدان 
بود برای یادگاری بدون اینکه کسی متوجه 
شود، برداشتم. وقتی نارنجک را برداشتم، آن 
را به تیر چراغ برقی کوباندم تا ســیمانهایی 
که به آن چســبیده بود، بریــزد و صاف و 
یکدست شــود. وقتی به اهواز برگشتیم به 
دوســتم گفتم: »نکنه ایــن نارنجک عمل 
نکرده باشــه؟!«  گفتم چــکار کنیم. گفت: 
»بیــا نارنجک رو بندازیم تــو رود کارون« 
مخالفت کردم؛ چراکه ترســیدم عمل کند 
و کســی کشته شــود. گفتم اگر قرار است 
منفجر شود بهتر است خودمان کشته شویم 
تا فرد دیگری. بعد تصمیم گرفتیم نارنجک 
را به یکی از افســرهای داخل بیمارســتان 
نشــان بدهیم تا خیالمان آسوده شود. گفت: 
»این چیه؟ از کجا آوردید؟« گفتم راســتش 
این نارنجک را به عنوان ســوغاتی از هویزه 
آوردیم. افســر مثل فشنگ در رفت و گفت: 

»این عمل نکرده«. 

من و دوستم را دستگیر کردند
نارنجک را به بچه های ســپاه نشان دادم. از 
من پرســیدند »این چیه خانم برداشتی؟!« 
کارت هایشان را نشان دادند و من و دوستم 
را دســتگیر کردند؛ چراکه فکر کرده بودند، 
می خواســتیم خرابکاری کنیــم. ما را پیش 
فرمانــده بردند از دســتکاری کــه در نامه 
ابلاغی خودم کرده بودم هم می ترســیدم. 
آن لحظه خوشحال بودیم که نارنجک را از 
مــا گرفته بودند. فرمانده گفت خدا به خاطر 
عمل نکردن نارنجک به ما رحم کرده است. 

مجروحان می گفتند: خواهر نترسید
با هواپیمای 330 به مشهد برگشتم. هواپیما 
پر از مجــروح مرد بود و من تنها زن حاضر 
در آنجا بودم. در همان شرایط به مجروحان 
رسیدگی می کردم. یک دفعه هواپیما شروع 
به اوج و فرود گرفتن کرد و ثبات نداشت. در 
آن شرایط مجروحان به من می گفتند خواهر 
نترســید! من هم خندیدم در جواب به آن ها 
گفتم اگر می ترسیدم که  اینجا نبودم. وقتی 
رسیدیم مشهد متوجه شــدیم که خلبان با 

یک موتور هواپیما را به مشهد رسانده.
روایت سوم: فراموش کردن زنان

بعد از جنگ اعتقاد بر این بود که زنان، 
کاره ای نیستند

متأســفانه بعــداز جنگ توجهــی به زنان 
نشــد. اعتقاد بر این بود کــه زنان کاره ای 
نیســتند و همه چیز در اختیار مردان است. 
نــه در آن زمــان و نه در حــال حاضر به 
زنان توجهی نشده اســت. هر چند از نظر 
من کوتاهی از خود خانم ها اســت؛ چراکه 
زیاد اهل تبلیغات نیســتند. نیمی از جامعه 
را زنــان تشــکیل می دهند که متاســفانه 
جمعیــت فراموش شــده ای هســتند. این 
قضیه همیشــه مرا رنج می دهد. امســال 
از من  اولین بار دانشگاه علوم پزشکی  برای 
به دلیل حضوری که در جنگ داشتم تقدیر 
کــرد. جالب این بود که به من گفتند خیلی 
سخت توانســتند مرا پیدا کنند، در صورتی 
که من در این دانشگاه استاد و عضو هیئت 
علمی بودم. علت عمده این کار کم توجهی 
و کوتاهی اســت؛ چراکه خانم های زیادی 
مثل من هستند که در جنگ حضور داشتند 
و فعالیت های مثبتی داشــتند، اما به آن ها 

توجهی نشده است.

ساخت اردوگاه نگهداری و درمان معتادان متجاهر در مشهد 
محمدرضا کلائی شــهردار مشــهد، در مورد پروژه احداث 
اردوگاه نگهداری معتادان متجاهر در مشهد توضیحاتی داد.

به گزارش »صبح امروز« محمدرضا کلائی؛ شــهردار مشهد 
در مــورد پروژه احداث اردوگاه نگهداری معتادان متجاهر در 

مشهد توضیحاتی داد.
وی در این پست اینستاگرامی آورده است:

»اگر به خاطر داشــته باشید حدود سه ماه قبل، از کلنگ زنی 
پروژه اردوگاه نگهداری و درمان برای معتادان متجاهر با شما 
صحبت کردم، پروژه ای که قرار است در فاز اول در مساحتی 
2/2هکتاری در 135 روز ســاخته شود و خوشبختانه تاکنون 

پیشرفت مناسبی داشته است.

از ســال گذشته آقای رزم حسینی، استاندار محترم طرحی را 
برای مشهد پیگیری کردند به نام »شهر بدون معتاد« که ما 
با این که در این حوزه متولی اصلی نبودیم اما احساس کردیم 
کــه می توانیم در راه درمان یکی از جدی ترین آســیب های 
اجتماعی در جامعه کمک کنیم. خوشــبختانه ستاد مبارزه با 
مواد مخدر، دادســتانی و اســتانداری پای کار آمدند که فکر 
می کنم هم افزایی فوق العاده ای برای رفع این معضل بزرگ 

در شهر شکل گرفته است.
متاســفانه بارها همه ما شــاهد بودیم که در گوشــه و کنار 
شــهرمان معتــادان متجاهر در حال اســتعمال و یا خرید و 
فروش مواد مخدر هســتند که آسیب های اجتماعی و امنیتی 

آن سایر شهروندان رو در بر می گرفت و هم از طرفی جلوه و 
وجهه شهر را رو نازیبا می کرد. البته باید بگم که تعریف معتاد 
متجاهر یعنی این که شخصی رو در کمپ بستری کنند و بعد 
از ترک، متاســفانه دوباره به اعتیــاد رو بیاورد و این معضل 
اجتماعــی و تبعــات آن ادامه پیدا کند. امــا در این اردوگاه 
انشــاءالله پس از ترک، فضا و بســتر شغلی ایجاد می شود تا 
در واقع فضایی درمانی مبتنی بر کســب وکار ســاخته شود 
و احتمال بازگشت دوباره به اســتعمال مواد مخدر برای آن 
شــخص به کمترین میزان برسد. امروز لایحه ای را تصویب 
کردند تا بتوانیم با تزریق منابع مالی لازم، پروژه رو در زمان 

موعدد مقرر در آذرماه افتتاح کنیم.

نکته مهم هم درباره جمع آوری معتادان متجاهر این هســت 
که ما اولین کلانشــهری بودیم که بعد از شیوع کرونا اقدام 
به این کار کردیم،امیدوارم واقعاً به زودی بتوانیم با به کمک 
هم دیگر از مشــهد به عنوان یک شــهر بدون معتاد و البته 
بدون متکدی صحبت کنیم؛ روزی که به امید خدا می تواندبا 
در کنــار هم بــودن و کمک به همشــهریان گرفتار در این 

ضایعه، صورت بگیرد.
از دغدغه مندی شــما همشــهریان خوبم هم ممنونم، چون 
بارها دیدم در کامنت هــا و دایرکت هاتون از نگرانی هاتون 
بابت خطر وجود معتادان متجاهر در نقاط مختلف شــهری 

گفتید«.

پس از اینکه بیمارستان 
حضرت زینب به سامان شد با من 
تماس گرفتند که باید برای انجام 
مأموریتی جدید به بیمارستان 
»ابن سینا« روم. وضعیت این 
بیمارستان خیلی نامناسب بود. در 
آنجا هم کارهای خوبی انجام شد 
که اصلًا فکر نمی کردم به نتیجه 
برسد. در آن دوران کسانی که 
همکارم بودند به من می گفتند: 
»ما به تو شک داریم که واقعاً زن 
هستی!« بخاطر وضعیت نامناسبی 
که در آن بیمارستان وجود داشت 
و مسئولیتی که آنجا بر عهده 

گرفتم

زمانی که در هویزه 
بودیم یکی از نارنجک های 
سبز رنگ را که شکل 
گلدان بود برای یادگاری 
بدون اینکه کسی متوجه 
شود، برداشتم. وقتی 
نارنج را برداشتم، آن را 
به تیر چراغ برقی کوباندم 
تا سیمانهایی که به آن 
چسبیده بود بریزد و صاف 
و یکدست شود

با هواپیمای 330 به 
مشهد برگشتم. هواپیما پر از 
مجروح مرد بود و من تنها 
زن حاضر در آنجا بودم در 
همان شرایط به مجراحان 
رسیدگی می کردم. یک دفعه 
هواپیما شروع به اوج و فرود 
گرفتن کرد و ثبات نداشت. 
در ان شرایط مجروحان به 
من می گفتند خواهر نترسید. 
من هم خندیدم در جواب به 
آن ها گفتم اگر می ترسیدم که  
اینجا نبودم

قابل توجه همشهریان گرامی
به اطلاع می رساند آقای حسن دلاور مسئول دفتر مشاوراملاک 
به شــماره عضویت 2910 به آدرس طبرسی جنوبی 62 نبش 

کافی 1 پلاک 10
مشــارالیه درخواست کناره گیری را دارد ، لذا از کلیه متعاملینی 
که در دفتر مشــارالیه مدارکی دارند خواهشــمند است جهت 
تسویه حساب ، حداکثر ظرف مدت سی روز از تاریخ نشر آگهی 
به محل فوق الذکر مراجعه و مدارک خود را تحویل بگیرند. لازم 
به توضیح است در صورت عدم مراجعه در زمان فوق و یا عدم 
اعلام شــکایت خود  از مشارالیه ، اتحادیه هیچگونه مسئولیتی 

در قبال مشکلات و ادعاهای احتمالی نخواهد داشت
تلفن تماس دفتر مشاور املاک 09155191635

روابط عمومی اتحادیه صنف مشاورین املاک مشهد.

مفقودی
برگ ســبز خودرو ســواری سیســتم ســایپا تیــپ SAINA مدل 1396 به شــماره 
پــلاک 36 ایران 226 ن 59  به شــماره موتور M15/8524134 و شــماره شاســی 
NAS831100H5755711 مربوط به اعظم الســادات حسینی بنهنگی مفقود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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پلاتفرم پیشه گامی اساسی در جهت کمک به 
فعالان دستبافته های داری و دستگاهی

عبدالله احراری
قریب به شــش ماه است که پلاتفرم 
پیشه خدمات رسانی خود را به فعالان 
و دســتگاهی  داری  دســتبافته های 
شــروع نمــوده و تا کنــون هزار و 
هشــتصدوپنجاه نفر در این ســامانه 
عضویت خود را ثبــت نموده اند. این 
سامانه که با ســرمایه گذاری شرکت 
کسب و کار رضوی ایجاد و از حمایت 
قاطــع اداره کل تعــاون،کار و رفاه 

اجتماعی و جهاد دانشــگاهی مشهد و تشــکل های صنفی مرتبط در سطح کشور برخوردار 
است، موفق شده کلیه حلقه های زنجیره دستبافته ها را به همدیگر متصل نماید. بطوریکه هر 
عزیز دستباف و تولیدکننده ایرانی در هر گوشه ای از ایران و جهان با عضویت در این سامانه 
می تواند کلیه نهاده های تولید و ابزار و تجهیزات مورد نیاز را تامین و دســتبافته تولیدی را از 

همین طریق بفروشد.
با توجه به اهمیت موضوع بر آن شدم که شیوه عضویت و نحوه کار را در روزنامه دستبافته های 

امروز برای شما خوانندگان عزیز بیان نمایم.
چگونه می توانم عضو سامانه  پیشه بشوم؟

در ابتدا باید وارد ســایت زیر شوید .ســپس برای ثبت نام باید نام و نام خانوادگی و کد ملی 
خود را وارد کنید. همچنین شماره موبایل و رمزی که می خواهید با آن در سامانه پیشه عضو 
شــوید را بنویسید. سپس دکمه  ثبت را بزنید. پس از این مرحله، یک پیامک حاوی کد تایید 
به شــماره موبایل وارد شده ارسال می شود که باید آن را در کادر مربوطه وارد کنید تا شماره 

موبایل شما تایید شود.
چگونه می توانم در سامانه پیشه درخواست بدهم؟

پس از وارد شــدن در ســامانه، در بالای صفحه دکمه  آبی رنگی وجــود دارد به نام »ثبت 
درخواســت جدید«. با کلیک روی این دکمه، به صفحه ای وارد می شوید که در آن می توانید 
درخواســت خودتان را ثبت کنید. در این صفحه پس از لمس درخواســت جدید روی عبارت 
انتخاب از لیســت و زنجیره دســتبافته ها گروه کالایی مورد نظر خود، ابتدا باید کالای مورد 
نظرتــان را انتخاب کنید. ســپس مقدار مورد نظرتان را تعییــن می کنید و در نهایت زمان و 
مکانی که می خواهید کالا به دســتتان برسد. اگر مشخصات خاصی مدنظرتان هست، حتما 

در قسمت توضیحات بنویسید.
به عنوان تامین کننده چطور می توانم با سامانه  پیشه کار کنم؟

پس از ورود به ســامانه  پیشــه، بالای صفحه سمت راست در کنار لوگوی پیشه، دکمه ای به 
شکل سه خط وجود دارد. با زدن این دکمه، پنجره ای باز می شود که در آن می توانید در مورد 
درخواست یا تامین اقدام لازم را انجام دهید. با زدن دکمه  تامین صفحه  جدیدی باز می شود 
که در آن می توانید کالاهای خود را انتخاب کرده و در ســامانه ثبت کنید. توجه داشته باشید 

که باید کالاها را به نوبت ثبت کنید. 
پس از ثبت کالاها، در صورتی که درخواســتی در مورد آنها وجود داشــته باشد، مستقیماً به 

صفحه  کاربری شما ارجاع داده می شود.

فراستی؛ همیشه قاضی!
احسان احراری

فراســتی، همواره منتقد بوده است؛ آن هم منتقدی که همیشه 
خارج از اثر ایستاده و این را مسئولیت اثر می داند که خودش را با 
او تطبیق بدهد. خوب یا بدش، مسئله ی کنون این نیست. مسئله  

امروز فراستی این است که حالا خودش تبدیل به اثر شده و سوژه  نقد متخصصان شاهنامه قرار 
گرفته است.

ماجرا از آنجایی شروع شــد که فراستی در مقام کارشناس در برنامه  کتاب باز حضور پیدا کرد و 
شاهنامه را با اشتباهات متعدد و فاجعه باری خواند. انتقادات در فضای مجازی آنچنان بالا گرفت 
که سروش صحت مجبور شد که مجددا میزبان فراستی بشود و از مخاطبین برنامه عذرخواهی 

بکند؛ اما آیا واقعا عذرخواهی شد؟
اگر عذرخواهی را صرفا بیان فعل زبانی عذرخواستن بدانیم، بله! دوبار در طی ده دقیقه عذرخواهی 
شد. اما اگر عذرخواهی را به معنای فهم و پذیرش اشتباه و جلوگیری از تکرار آن در آینده بدانیم، 
خیر! فراستی و برنامه ی کتاب باز متوجه اشتباهشان نشدند، بلکه صرفا برای مخاطبین ناراضی، 
نمایش فهمیدن را اجرا کردند. آنها به این ســوال پاسخ دادند که آیا شاهنامه اشتباه خوانده شد؟ 
که البته تایید کردند. اما کسی نیازمند تایید آنها نبود. متخصصین این حوزه پیشاپیش نشان داده 
بودند که آنها اشتباه کرده اند. اشتباه مهلک برنامه این بوده که درکی از مفهوم کارشناس نداشتند 

و اشتباه مهلک فراستی نیز این بوده که وارد حوزه  غیرتخصصی شده است.
ســوال و نقد اصلی این بود که چرا شاهنامه اشتباه خوانده شد؟ چرا کسی که به شاهنامه تسلط 
ندارد، به خودش اجازه داد که آن را بخواند؟ به عبارتی چرا فراستی وارد حوزه  غیرتخصصی اش 
شد؟ آیا نمی دانست شــاهنامه یک متن تخصصی ادبیات کلاسیک است؟ کارشناس در برنامه  
کتاب باز چه معنایی دارد؟ آیا صرفا کسی ســت که شهرت دارد، یا کسی ست که تسلط دارد؟ به 
هیچکدام از این سوالات جواب داده نشد؛ بلکه صرفا گفته شد اشتباه کردیم که شاهنامه خواندیم. 
خســته نباشید ... نکته  جالب این نمایش عذرخواستن، این بود که فراستی نشان داد که نه تنها 
می تواند خارج از اثر بیایستد، بلکه حتی می تواند خارج از خودش هم بیایستد. او از همان ابتدای 
برنامه  دوم، با استفاده از ادبیات سوم شخص، خارج از خودش ایستاد و بین فراستی شاهنامه خوان 
و فراستی عذرخواه، فاصله گذاری کرد. به نظرم این فرار رو به جلو است؛ چیزی که متاسفانه در 
نبود فرهنگ نقد، در ایران شــایع شده است. فراستی به جای پذیرش مسئولیت کارش، خودش 
را دو تکه کرد و بین گذشته و حال تفاوت قائل شد و اشتباهات را به گذشته انتصاب کرد و حال 
را به عنوان معلم نقد معرفی کرد. بخش اعظمی از سخنان فراستی، به جای اینکه در مورد رفتار 
فراستی باشد، در مورد خود فراستی بود. در این برنامه بیشتر از کلمه  عذرخواهی که کلا دو بار بیان 
شد، ده ها بار واژه ی فراستی بیان شد. بخش زیادی از حرف های فراستی به جای اینکه در مورد 
نقدی که انجام شده باشد، در مورد خود مفهوم نقد بود. به عبارتی جای سوژه عوض شده بود. ما 
به جای اینکه شاهد متهمی باشیم که اشتباهش را پذیرفته، شاهد متهمی بودیم که جای قاضی 
نشسته؛ حتی این را می توان در ابتدای سخنان فراستی هم دید که انتقادات را دسته بندی کرد و 
گفت چقدرش به او مربوط اســت و چقدرش به سروش صحت. این دسته بندی نشان دهنده ی 
همین خارج ایســتادن است. اینطور گمان می کنم که فراستی به جای اینکه در نقد دنبال رشد 
خودش باشد، دنبال نشان دادن نحوه  درست مواجهه با نقد بود؛ تا به سوژه های آینده ی خودش 

نشان بدهد که مقابلش چطور باید سر خم کنند.
آقای فراســتی در مورد نقد حرف های درستی زدند؛ اما صرفا حرف بود. اینکه ما بگوییم به نقد 
نیاز داریم، لزوما به انتقادپذیری ما ختم نمی شود. بگذارید اینطور بگویم که اگر فراستی و سروش 
صحت، درســت رفتار می کردند و بدون شعار دادن و سخنرانی کردن اشتباهشان را می پذیرفتند 
و توضیح می دادند که چرا چنین اشتباهی کرده اند و در عمل نشان می دادند که می توانیم بهشان 
اعتماد کنیم که دیگر مرتکب این اشتباه نمی شوند؛ آن وقت می توانستیم همین حرف هایی که در 
برنامه  دوم زده اند را، ما در موردشان بگوییم!! اما این خودشان بودند که در مورد خودشان مجیز 
گفتند.نظر شخصی نویسنده این است که آنها پاسخگوی اشتباهشان نبودند؛ آنها خارج از خودشان 
ایستادند و مسئولیت رفتار اشتباهشان را نپذیرفتند. آنها به جای جواب دادن به اعتراض، به حجم 
اعتراض جواب دادند. یعنی چون حجم اعتراضات زیاد بود، مجبور به پاسخگویی شدند، نه چون 
اشــتباه کرده بودند. یعنی اگر به جای هزاران نفر، صرفا یک نفر متخصص به آنها می گفت که 

اشتباه کرده اند، احتمالا شاهد این عذرخواهی نمی بودیم.
در نهایت یک نکته  دیگر هم می ماند و آن اینکه آخر برنامه فراســتی جمله ی درستی را گفت: 
دانش با دوست داشتن باید پیوند داشته باشد. این جمله را در حالی گفت که چندی قبل تایید کرده 
بود که دانشی در مورد فردوسی ندارد و چند بعد هم ادعا کرد که فردوسی را دوست دارد! بنا به 

جمله  خود آقای فراستی، این چه دوست داشتنی ست که با دانش پیوندی ندارد؟

روزنامهدستبافتهها

یادداشت

به بهانه روز جهانی ترجمه؛

ترجمه باید با احساس همراه باشد
این روزها که دیگر برخی 
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ناشران در حوزه ادبیات 
داســتانی و شــعر به 
حفــظ برند خــود به 
فکر  تخصصی  صورت 
نکرده و به اندک بهایی، 
هر کار سطحی را منتشر 
اعتمــاد  می کننــد، 
خوانندگان به خرید کتاب 
خدشــه دار شده است. در 
این بین تنها نام نویسنده 
یا مترجم یک اثر اســت که کاستی های این 
حوزه را می پوشــاند. هرچند نویســندگان و 
مترجمان مطرح نیز با هر انتشاراتی همکاری 
نمی کنند. بی شک عبدالله کوثری نامی معتبر 
در صنعــت ترجمــه و حکم تائیــدی برای 

اطمینان از خرید یک کتاب است.
او شــاعر، مترجم و ویراستار است و یکی از 
نکات مثبت آثار ترجمه شــده وی این است 
که نه تنها نویسندگان زیادی را به ایرانی ها 
معرفی نموده بلکه باعث شــده که فارســی 
زبانان با فرهنگ مــردم آمریکای لاتین نیز 
آشنا شــوند. اگر اغراق نباشد عبدالله کوثری 
جزو اندک مترجمانی اســت که نامش روی 
جلد هر کتابی می تواند اطمینان ما را نسبت 
به چرایی انتخــاب آن کتاب تضمین و ما را 
به خوانــدن آن ترغیب کند. مترجمی که در 
حوزه ادبیات داستانی )شعر و نمایشنامه هم( 

بیشترین و بهترین ترجمه ها را دارد.
کوثری بــا مخالفت با بــاور برخی که زبان 
فارســی را در حوزه ترجمه فقیــر می دانند، 
ترجمه به فارسی را مسئله ای دیرینه می داند. 
به بــاور او ترجمه بــر توان زبان فارســی 
افــزوده و آن را غنی تــر و متنوع تــر کرده 
چراکــه علاوه  بر واردکردن مفاهیم جدید به 
ایران، مترجمان  تعاملات اجتماعی جامعــه 

خلاق علاوه  بر اســتفاده از ادبیات کلاسیک 
فارســی، برابرهایی متنوع ســاخته و در حد 
توانشان روش های واژه سازی نوینی در پیش 
گرفته اند. کوثری مترجم را نویسنده می داند 
و نیازمند دانشی معادل دانش نویسنده ای به 
زبان فارسی! چراکه نویسنده اثری که ترجمه 

می کند استاد زبان خود است.
بــه بهانه روز ترجمه به ســراغ او رفتیم و با 
توجه به اینکه کمی کســالت داشــت زمان 
کوتاهی را به گفتگو با ما پرداخت. او می گوید 
در این ســال ها آنقدر راجع به ترجمه حرف 
زده است که دیگر حرف جدیدی برای گفتن 
ندارد. آنچه می خوانید بخشــی از مصاحبه ما 
و همچنین گزیــده ای از صحبت های او در 

ارتباط با ترجمه با دیگر رسانه ها است.
مترجم حسی که از متن می گیرد را می نویسد

به باور کوثری اثری که ترجمه می شود تعیین 
کننده شیوه ترجمه است. از نظر او در فلسفه 
هــر واژه اهمیتی بنیادیــن دارد و در نتیجه 
ترجمه آثار فلسفی نیازمند دقت بیشتری ست، 
در حالــی کــه در ادبیات با وجــود اهمیت 
ساختار زبانی نویســنده، دست مترجم بازتر 
است و می تواند رها از قید واژگان در ترجمه 
دخالت های زیادی داشته باشد. او این باور که 
مترجم باید سبک اثر را برگرداند را نادرست 
می داند. چراکه به باور او سبک فقط در یک 
زبان معنی می دهد و با ترجمه به زبانی دیگر 
بی معنی می شــود. به اعتقاد او، این مترجم 
است که سبک را بازمی آفریند و امیدوار است 
که این ســبک بازآفریده معادل همان سبک 
اصلی باشــد. او در ترجمه نــه معنای دقیق 
واژگان، بلکــه طبف معنایی و حســی که از 
متن می گیرد را می نویســد، چون به باور او 
زبان ادبیات زبان حس اســت و چگونه گفتن 
مهم تر از چه گفتن اســت. در نتیجه او تفاوت 
در ترجمه ها از یک متن را بر اســاس تفاوت 

طیــف معنایی، حسِ دریافتی و منش مترجم 
طبیعی می داند.

ترجمه برای من چیز عجیبی نبود 
وی در ارتباط با انتخــاب اولین کتاب برای 
ترجمه می گوید: به جــرات می توانم بگویم 
که وقتی ترجمه را شروع کردم؛ هیچ ترجمه 
خوب و قوی نبود که نخوانده باشم. بنابراین 
ترجمه برای من چیز عجیبی نبود. نخستین 
ترجمه من کتاب »دک ت ری ن  ن ی ک سـ ـون  - ک ی  
سـ ـی ن ج ر در آسـ ـی ا« بود که به مسائل جنگ 
آمریــکا در ویتنام می پرداخــت. کتاب دوم 
»محاکمــه ژان دارک در ژوان« بــود که آن 
کتــاب هنوز هم هســت و مــن آنقدرها در 
چاپ های بعدی آن دســت نبــردم. اگر آن 
کتــاب را نــگاه کنید، متوجه می شــوید که 
ترجمه بدی نیست، در حالی که آن کتاب را 
من در ســال 54 ترجمه کردم و کتاب دومم 
بــود. بعد از این دو کتــاب من یک رمان به 
نام »آنتوان بلوایه« ترجمه کردم که نوشــته 
پل نیزان بود. اســتاد رضا سیدحسینی با آن 
ترجمــه خیلی از کار من خوشــش آمده بود 
و از آنجا با شــخص او آشــنا شدم هرچند از 
سال ها پیش کارهایش را خوانده بودم؛ او به 
من توصیه کرد به کارهای جدی تری بپردازم 
چون معتقد بود نیزان نویسنده درجه یکی در 
فرانسه نبوده است. اما کتاب »آنتوان بلوایه« 
در نوع خــودش، یعنی کتابــی در چارچوب 
اندیشه  چپ، کتاب بدی نبود، یعنی خیلی با 
آن ادبیات رئالیسم سوسیالیسی تفاوت داشت. 
خود نیزان هم شــخصیت جالبی بود که ژان 
پل سارتر که دوســت او بود درباره اش زیاد 

نوشته است.
یکی از کمبودهای اساسی در حوزه 

مطالعاتی جوانان، تاریخ است 
وی در ارتباط با تنوع انتخاب کتاب های خود 
در حوزه های مختلف ابــراز می کند: مترجم 

اگر اهل کتاب باشــد، علایق مختلفی دارد. 
به نظر من آدم نمی تواند فقط ادبیات بخواند. 
خواندن برخــی از ایــن کتاب ها بخصوص 
تاریخ ضروری اســت. مــن فکر می کنم که 
یکی از کمبودهای اساسی در حوزه مطالعاتی 
جوانان، تاریخ است. جوانان ما باید دست کم 
تاریخ این 150 ســال اخیر را بخوانند. جوان 
امــروزی این امــکان را دارد که کتاب های 
جدید را بخواند و جایگاه واقعی این آدم ها را 
بهتر از ما بشناسد. وظیفه من این هم هست 
کــه در حد امکان خودم بــه جوان ها امکان 
بدهم تاریخ را بهتر بخواند تا اشــتباهات ما 

را تکرار نکنند.
پیش از هر چیز برای دل خودم ترجمه 

می کنم
کوثــری اعتقادی به ترجمه شــعر از زبان دوم 
ندارد و چون خود اهل شعر است می داند ترجمه 
شعر فرق می کند و در مرز بازآفرینی و بازسرایی 
اســت و گاه در ترجمه کاملًا عوض می شود و 
مدعی ا ست چون در ایران امکان آموزش زبان 
اسپانیایی نبود و کشورهای اسپانیایی زبان چنان 
گرفتار مشکلاتشان اند که در این زمینه اقدامی 
نمی کنند، امکان آموختنش را نداشــته و چون 
ایــن ادبیاتی  اســت که دوســت دارد و چیزی  
اســت که به دل خودش می نشــیند و پیش از 
هر چیز بــرای دل خودش ترجمه می کند، خود 
را ناگزیــر از ترجمه از زبان واســط می داند و 
تنها امیدوار اســت چون ترجمه هایش به نثرند 
افتشان در ترجمه از زبان واسط کم تر باشد. ولی 
مدعی ست اغلب ترجمه های انگلیسی آثاری که 
ترجمه کرده مورد تأیید نویسندگانشــان بوده و 
معتقد است اگر قرار بود منتظر مترجمی مسلط 
به زبان اصلی آثار ادبیات جهان بمانیم تاکنون 
بســیاری از آثار مهم ادبیات جهان را نخوانده 
بودیــم و به طعنه از این که »مترجمانی که آن 
زبان ها را بلدنــد، فرصت نکرده اند ]این آثار[ را 

ترجمه کنند و نشــان بدهند مترجم قبلی تا چه 
حــد و در کجا و چرا به اثر لطمه زده اســت«، 

متأسف است.
آثار را تصادفی انتخاب نمی کنم

وی می گویــد: در ادبیات شــرایط با ســایر 
حوزه ها مثل اقتصاد فرق می کند؛ شــاید در 
این حوزه به دلیــل علمی بودن اثر، کتاب با 
جان آدم یکی نشــود؛ چراکه با عواطف افراد 
ســروکار ندارد؛ اما در ادبیات شرایط متفاوت 
اســت. مترجم ادبیات اگر برانگیخته نشــده 
باشــد، آن فاصله اجــازه نمی دهد تا به متن 
دل بدهــد. بنابراین مترجم باید ابتدا کتاب را 
بخواند و اگر کتاب روی او تاثیر گذاشــت به 
سراغ آن برود. باید حس ضرورت در مترجم 
ایجــاد شــود و این حس نه بــرای خواندن 
دیگران که به دلیل برگرداندن این اثر است. 
به نظر من ترجمــه ادبی یک نوع بازآفرینی 
و کاری خلاقانه اســت و باید با عشق همراه 
باشــد. وقتی ایــن حس ایجاد شــود، برای 
مترجم قطعی می شود که می تواند این کتاب 
را به فارســی ترجمه کنــد و مخاطب هم از 
آن لذت می برد. من در ادبیات معاصر جهان 
کــم وبیش یک خط را جلــو رفته ام و ظرف 
این ســال ها بی اغراق چندین کتاب اساسی 
در نقــد و بررســی ادبیات امریــکای لاتین 
خوانده ام. طبیعی است که نویسندگان بزرگ 
این جریان را به وسیله همان آثار شناخته ام. 
بنابراین با مطالعه، راه را به تدریج برای خودم 
هموار کردم تا بفهمم که چه نویسندگانی در 
این جریان بهتر بودند و بعد کم و بیش تمام 
کتاب های این افــراد را تهیه کردم تا بتوانم 
تصمیــم بگیرم. پس خودم انتخاب کردم که 
از چه نویســنده ای چه کارهایی لازم اســت 
ترجمه شــود. آثاری که انتخاب کردم، همه 
از روی شــناخت بوده و به صورت تصادفی 

انتخاب نشده است.

برگزاری اولین میزگرد تخصصی »اقتصاد هنر«
اولین نشست هم اندیشی     

ی
غر

اص
م 

ری
م

گار
برن
خ

هنر  بامحوریت«اقتصاد 
بــا حضور  درمشــهد« 
حــوزه  هنرمنــدان 
هنرهــای تجســمی در 
محل اداره ارشــاد مشــهد 

برگزارشد.
روزنامه»صبح  گــزارش  به   
ســروری  جلیــل  امــروز« 
فرهنگ وارشــاد  اداره  رئیس 
به  اشاره  با  اسلامی مشــهد 
خسارت های وارد شــده ازکرونا به حوزه فرهنگ 
وهنر گفت: درچند ماه اخیر شــاهد تاثیرات منفی 
کرونا روی مبحث فرهنگ وهنــر بوده ایم و باید 
درکنار یکدیگر به شرایطی که ناشی از این بحران 
به وجــود آمده را بهبود ببخشــیم. برای حمایت 
ازهنرمندان باتوجه به پیگیری های انجام شــده 
یک میلیارد تســهیلات بانکی بــرای بنگاه های 
هنری آسیب دیده از کرونا درنظر گرفتیم که فقط 
153 فقره تقاضا برای درخواســت از استفاده این 
تســهیلات بانکی آمده بود.سروری بیان کرد: در 
تقسیم بودجه های کشوری، ردیف اعتبارات خوبی 
برای این حوزه درنظر گرفته شده و باید هنرمندان 
از این قضیه مطلع شوند و نشست های هنری بین 

هنرمندان ومسئولین بیشتر شود.
نیاز به پیوستگی در رشته های مختلف هنری

وی با اشــاره بــه المان های شــهری تصریح 
کرد: در دوره ای که شهرداری مشهد در زمینه 
المان های شــهری ورود پیدا کرد و مســائل 
هنری در المان ها نفوذ پیدا کرده بود، هر سال 
در ایام عید و مناسبت ها شاهد دیدن المان های 
جدید بودیم. بعضی از المان ها دائمی شــدند و 
بعضی دیگر نیز هر ســاله به مجموعه فضای 
شهری اضافه شــدند و باید همین پیوستگی و 
دوام که در المان های شهری وجود دارد، برای 

سایر رشته های هنری صورت گیرد.
ســروری با اشــاره بــه ضــرورت برگزاری 
کلاس های آموزشــی در اقتصــاد هنر گفت: 
آموزشگاه ها و مراکز تخصصی بخش خصوصی 
باید محلی بــرای پــرورش هنرمندان خلاق 

باشــد. ولی امروزه افرادی که درحوزه آموزش 
فعالیت می کننــد، پختگی لازم را ندارند و باید 

زیرساخت های آموزشی را فراهم کرد.
وی افزود: ما در بخش اقتصاد هنر، سرمایه گذار 
کم داریم و فرهنگ عموم مردم نیز نســبت به 
مقوله فرهنگی بســیاراندک است به طوریکه 
وقتی شــاهد افزایش قیمت کالاها هســتیم، 
اولین چیزی که از سبد خانواده حذف می شود 
کالای فرهنگی اســت.رئیس فرهنگ وارشــاد 
اسلامی مشهد با بیان اینکه هنرمند باید برای 
آثارش بازار فروش داشــته باشد، اظهارداشت: 
خریداری اثر از هنرمند باعث ایجاد بازار فروش 
گسترده خواهد شــد و هنرمند باید بازارفروش 
داشته باشد و یک اثرهنری می تواند در ادارات 

دولتی و سبد خرید مردم عرضه شود.
باید چراغ فرهنگ وهنر را در مشهد روشن 

کرد
وی تصریــح کرد: مجموعــه نگارخانه ها باید 
مکانــی برای فــروش آثــار باشــد و امروزه 

نگارخانه ها به سمت نمایش آثار رفته اند و جای 
فروش آثار هنری در این مکان ها خالی است.

ســروری با تاکید براینکه درمشهد حراج های 
هنــری وجود نــدارد، گفت: بعد از گســترش 
بایــد فضایی بــرای حراج های  نگارخانه هــا 
هنری ماهانــه، فصلی و یا ســالانه به وجود 
آید. همچنین ما در مشــهد با کمبود موزه های 
شخصی مواجه هستیم به طوریکه چندین نفر 
در همین شهر، دارای مجموعه آثارهنری فاخر 

هستند اما مکانی برای نمایش آثارخود ندارند.
رئیس اداره فرهنگ وارشاد با بیان اینکه درکشور 
ما تمام مراکز فرهنگی در انحصار پایتخت قرار 
دارد، خاطرنشــان کرد: بایــد بخش خصوصی 
درزمینه توســعه مراکز فرهنگــی گام بردارد و 

چراغ فرهنگ وهنر را در مشهد روشن کند. 
مشهد مکان مستعدی برای سرمایه گذاری 

هنری است
اســتاد  دکتــر حســین صالحی،  همچنیــن 
خوشنویســی گفت: در مشهد کالا برای عرضه 

وجود دارد اما چیزی که همیشه مهم بوده این 
اســت که تقاضا یا همان بــازار فروش در این 

شهر بسیار کم است.
وی افزود: متاســفانه در بــازار هنر افراد درجه 
ســه که آثار خود را به فروش می رسانند بسیار 
بیشــتر از افراد درجه یک است. به طور مثال 
بازار هنری به نام حوزه »مقاومت« درکشــور 
ایجاد شده که درهمین رابطه هنرمندان زیادی 
آثار خود را به نمایــش می گذارند و در فضای 
مجازی می بینیم که تمام تندیس های ســاخته 
شده متعلق به افرادی هستند که شاید تخصص 

چندانی ندارند.
صالحــی خاطرنشــان کرد: باتوجــه به اینکه 
هرساله مسافران زیادی به مشهد سفر می کنند، 
مشــهد مکان مستعدی برای ســرمایه گذاری 
اســت و هتل آپارتمان ها به عنوان مکانی برای 
رفت وآمد مسافرین، فرصت خوبی برای فروش 

آثار هنری هستند. 
وی بــا بیان اینکــه درمجتمع امــام رضا )ع( 

مشــهد فضای خوبی برای تاســیس نخستین 
موزه کتابت جهان اسلام وجود دارد بیان کرد: 
با توجه به اینکه این مــکان محل رفت وآمد 
مردم است و همچنین با توجه به پیشینه غنی 
کتابت در خراسان این امکان وجود دارد که اگر 
زیرســاخت ها فراهم شود بخشی ازمکان آنجا 
تبدیل به نخســتین موزه کتابت جهان اسلام 

شود.
در مشهد چیزی به نام اقتصاد هنر وجود 

ندارد
در ادامه این میزگرد دکتر مهدی خوشــبخت 
مدیــر یکی از نگارخانه های مشــهد گفت: در 
مشــهد چیزی به نام اقتصاد هنر وجود ندارد و 
متولی این حوزه، اداره ارشاد است اما متاسفانه 
شهرداری عهده دار آن شده است. به طورمثال 
فرصــت حضور درالمان شــهری که توســط 
شــهرداری هرســال در مناســبت های خاص 
برگزار می شود برای همه هنرمندان وجود ندارد 
و این فرصت در اختیار عده خاصی از گروه های 

هنری است.
خوشــبخت با اشاره به گرانی لوازم اولیه هنری 
تصریح کرد: متاســفانه هزینه هــا برای تهیه 
وســایل ابتدایی در هنر بسیار بالا رفته که این 
مســاله بر اقتصاد هنر تاثیرات جدی گذاشــته 
است.خوشــبخت با اشــاره به بیمه هنرمندان 
بیان کرد: برای عضو شــدن در بیمه هنرمندان 
سدهای زیادی وجود دارد طوریکه اگر هنرمند 
بخواهد بیمه شود باید حداقل چندین نمایشگاه 
به صــورت انفرادی با آثار متنــوع برگزار کند 
که با توجه به مشــکلات اقتصادی وعدم بازار، 
فروش آثار هنری این کار امر ســختی است و 

باید راهکاری اندیشید.
در بخــش دیگر این گفتگو امیــن قوی اندام، 
مجسمه ســاز و عضــو هیئت مدیــره انجمن 
هنرهای تجســمی نیز تصریح کرد: مهمترین 
مســاله درمقوله هنراین اســت که هنرمندان 
زیرمجموعه ندارند و به صــورت انفرادی کار 
می کنند و بسیاری از هنرمندان حوزه هنرهای 
تجســمی بیمه نیســتند و چون فضایی ندارند 

نمی توانند آثار خود را به فروش برسانند.



6
چهار شنبه9 مهر 1399/   سال سوم  /   شماره 778

Vol.3.No.778 / September.30.2020

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

هر
 ش

در

طی حکمی از سوی شهردار مشهد صورت گرفت؛

انتصاب مدیرکل حوزه شهردار و امور 
هماهنگی مناطق شهرداری مشهد

طی حکمی از ســوی شهردار مشهد امیر 
عزیزی به عنوان مدیرکل حوزه شــهردار 
مناطق شهرداری مشهد  وامور هماهنگی 

منصوب شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری 
مشهد، طی حکمی از سوی شهردار مشهد 
امیر عزیزی بــه عنوان مدیــرکل حوزه 
شهردار و امور هماهنگی مناطق شهرداری 

مشهد منصوب شد.
همچنین طی حکمی دیگر مســعود ظهوریان به عنوان سرپرســت ســازمان آتش نشانی و 

خدمات ایمنی شهرداری مشهد منصوب شد.
 

هم زمان با آغاز فصل پاییز؛

سومین المان هوشمند شهروندی در مشهد 
نصب شد

سومین المان هوشمند شــهروندی با عنوان »لبخند 
ماندگار« هم زمان با آغاز فصل پاییز در مشهد نصب 

و به بهره برداری رسید.
به گزارش صبح امروز، ایستگاه قطار شهری شریعتی 
از اوایل مهرماه میزبان المان  هوشــمند شــهروندی 
دیگری اســت که به صورت تعاملی طراحی شده و 

می تواند با شهروندان ارتباط برقرار کند.
بنابراین گزارش، المان »لبخند ماندگار« در ازای قرار 
گرفتن شــهروند در مقابل دستگاه و لبخند زدن فرد، 
یک بلیت مترو به او جایزه می دهد تا ضمن تشــویق 
شهروندان به استفاده از سیستم حمل و نقل عمومی، 

در افزایش نشاط اجتماعی نیز موثر واقع شود.
در طراحی و ســاخت این المان هوشمند، از فناوری های تشــخیص چهره و واقعیت افزوده 
اســتفاده شده و عملکرد آن به گونه ای اســت تا فرد بتواند بهتر با آن ارتباط برقرار کند. این 
دستگاه پس از تشــخیص لبخند ، تصویر فرد را در میان تعدادی از بازیکنان باشگاه فوتبال 
شهرخودرو مشــهد روی صفحه نمایشگر نشان می دهد و در پایان هم یک عکس یادگاری 
با تیم محبوب مشــهدی ها نصیب شهروند خواهد شد که می تواند به ویژه برای قشر نوجوان 

و جوان جذاب باشد.
به کارگیری المان های تعاملی، امروزه یکی از شــیوه های جذاب و موثر مدیریت شهری در 
نقاط مختلف دنیا اســت که در جلب مشــارکت شــهروندان و ارتباط دوسویه با آنان، نقش 
ویژه ای دارد. بهره گیری از فناوری های نوین در این زمینه به خلق دستاوردهای جالب توجهی 

می انجامد که المان های هوشمند از نمونه آنها است.
پیش از این نیز المان های هوشــمندی با عنوان »پایگاه تندرستی« و »پایگاه دانش« در دو 
ایســتگاه قطار شهری فلسطین و طالقانی نصب شده بود که هم اکنون نیز فعال بوده و مورد 

توجه و استقبال شهروندان قرار گرفته است.
شــایان ذکر است سومین المان هوشمند تعاملی نیز همچون نمونه های پیشین بدون نیاز به 
اپراتور و به صورت کاملا خودکار و هوشمند عمل می کند. المان »لبخند ماندگار« با توجه به 
موضوع آن و میزان بالای تردد در ایســتگاه شریعتی، می تواند صحنه های جالبی را در میان 

افراد خلق کرده و نشاط را هرچند برای لحظه هایی میهمان شهروندان مشهد کند.

کاهش 3۰ درصدی حوادث در پروژه های 
عمرانی

مدیرعامل ســازمان عمران شهرداری مشــهد ازکاهش 30 درصدی حوادث در پروژه های 
عمرانی خبرداد. به گزارش صبح امروز، امیر ســیاوش حجازی ضمن گرامیداشت 7 مهرماه، 
روز آتش نشــانی و ایمنی گفت: در ســال 99 آمار حوادث در پروژه های عمرانی نسبت به 

مشابه سال گذشته 30 درصد کاهش یافته است.
وی افزود: خوشــبختانه تعداد حوادث رو به کاهش بوده و از ابتدای امسال تاکنون هیچگونه 

تلفات جانی و صدمات جدی انسانی در پروژه های عمرانی نداشته ایم.
.حجازی ادامه داد:  تلاش ما در سازمان عمران شهرداری مشهد انجام پروژه های عمرانی با 
سرعت بالا و حفظ کیفیت در کنار رعایت اصول ایمنی است که در این زمینه همکاران ما در 

واحدHSE )بهداشت و ایمنی( تمامی تلاش خود را به کار می گیرند.

نوسازی محلات هدف بازآفرینی با کمک 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی

نایب رئیس کمیســیون اقتصادی، ســرمایه گذاری و مشــارکت های شورای شهر مشهد 
از انعقاد قرارداد دیگری با بنیاد مســکن انقلاب اســلامی برای مشــارکت در بازآفرینی 
محلات هدف خبرداد و گفت: بنیاد مســکن تجربه بسیار خوبی در زمینه واحد مسکونی 
بــرای مناطق زلزله زده و روســتاها دارد؛ با اعتبارات و تســهیلات خوبــی که در اختیار 
دارنــد، همچون 25 میلیون تومــان کمک بلاعوض و 50 میلیــون وام 4 درصد، برای 
 هر واحد مســکونی، قرار است بحث بازآفرینی به شــکل مشارکتی با بنیاد مسکن اتفاق

 بیفتد.
به گزارش صبح امروز احمد نوروزی با بیان اینکه یکی از واقعیت های موجود در مشهد، 
بحث گســترش بدون برنامه شهر به سمت شــرق، از جمله شهرک های شهید رجایی و 
باهنر اســت، اظهارکرد: برهمین اساس، ایده کلی و برنامه ای برای توسعه محدوده شرق 
مشــهد شکل گرفت؛ درحالیکه همیشــه ما پشت ســر مردم حرکت کرده ایم ولی حال 

می خواهیم جلوتر از مردم گام برداریم.
نوروزی افزود: با توجه به مطالعات صورت گرفته و اســتفاده از طرح های بالادستی مثل 
طرح جامع و تفصیلی، توافقی با آســتان قدس رضوی انجام شد که خروجی آن، تهیه و 

پیش بینی برنامه توسعه برای محدوده شرق مشهد شده است.
نایب رئیس کمیســیون اقتصادی، ســرمایه گذاری و مشارکت های شورای شهر مشهد با 
بیان اینکه برنامه ریزی های مختلفی برای ارتقاء محدوده شــهرک  های شهیدان رجایی و 
باهنر، شیرین، شهید بهشتی و پانیذ انجام و وارد فاز اجرایی شده است، گفت: این اقدامات 
بدون شــک موجب بهبود شرایط زندگی ساکنان شــهرک های یاد شده و شهرک های 

اقماری محدوده خواهد شد.
 نوروزی از انعقاد قرارداد دیگری با بنیاد مســکن انقلاب اسلامی برای بازآفرینی محلات 
هدف بازآفرینی خبرداد و گفت: این مجموعه تجربه بســیار خوبی در ســاخت و اجرای 
منازل مســکونی در مناطق زلزله زده و روستاها دارد؛ با اعتبارات و تسهیلات خوبی که در 
اختیــار دارند، همچون 25 میلیون تومان کمک بلاعوض و 50 میلیون وام 4 درصد برای 
هر واحد مســکونی، قرار است بحث بازآفرینی به شکل مشــارکتی با بنیاد مسکن برای 

مردم اتفاق بیفتد.
وی افــزود: این قرارداد اتفاق مبارکی اســت که در پیوند با بخشــودگی های گســترده 

شهرداری می تواند باعث تحول در محدوده مذکور شود.

خبر

شهردار منطقه چهار مشهد از بهسازی پیاده روهای بولوار طبرسی جنوبی حدفاصل تقاطع 
های شــهید مفتح و مجلســی در این منطقه خبر داد.به گزارش  صبح امروز، غلامرضا 
غلامی گفت: به منظور افزایش ایمنی و بهسازی معابر و نیز زیباسازی منظر شهری، پیاده 
روهای بلوار طبرســی جنوبی که یکی از مســیرهای اصلی تشرف به حرم مطهر رضوی 
اســت طی سال های گذشته بهسازی شده و قسمت پایان این پروژه که حدفاصل تقاطع 
شهید مفتح و مجلسی واقع شده در سال جاری اجرا می گردد.شهردار منطقه چهار مشهد 
تصریح کرد: این پروژه در مساحت 4500 مترمربع و با اعتبار 8 میلیارد ریال تا پایان سال 
99 به بهره برداری خواهد رسید.غلامی در پایان یادآور شد: تایل فرش پیاده روها، احداث 
مســیرهای ویژه تردد نابینایان، نصب پایه روشنایی و مبلمان شهری، احیای فضای سبز 

موجود و ... از اقداماتی است که در بهسازی پیاده روهای بلوار طبرسی جنوبی انجام می گردد.شایان ذکر است طی سال های گذشته 
30 هزار متر مربع از پیاده روهای بولوار طبرسی جنوبی با اعتباری بالغ بر 30 میلیارد ریال بهسازی شده است.

شهردار منطقه ده مشهدمقدس از صدور بیش از 1750 پروانه ساختمانی از شهریور 
96 تا شهریور 99 در این منطقه خبر داد.

بــه گزارش صبح امروز، احمد حافظ  با بیان این خبر، اظهار کرد: اخذ پروانه موجب 
اطمینان از ســاخت و ساز قانونی و براساس مشخصات فنی و شهرسازی برابر آیین 

نامه ها و ضوابط طرح جامع شهر می شود.
وی ادامه داد: بیش از 1750 پروانه ساختمانی به مساحت 2 میلیون مترمربع در طی 

این مدت در منطقه صادر شده است.
شهردار منطقه ده مشــهدمقدس با اشاره به لزوم اخذ پروانه قبل از هرگونه ساخت 
وساز، گفت: بهره مندی از تسهیلات بانکی، بیمه شدن کلیه عوامل دخیل در ساخت 

وساز در صورت بروز حوادث ساختمانی، جلوگیری از بروز حوادث ساختمانی برای ساختمانهای مجاور به دلیل حضور ناظرین 
ساختمانی و ارائه راهکار و راهنمایی های لازم  و... از جمله دلایل لزوم اخذ پروانه های ساختمانی هستند.

بهسازی پیاده روهای بولوار طبرسی جنوبی  صدور بیش از 1750 پروانه ساختمانی در منطقه 10مشهد

گزارش تحلیلی از مسافرت به مشهد در نوروز 99:

صعود سفر پس از سقوط کرونایی
تعطیلی مدارس، هوای گرم و لذت سفر در 
جاده ها همیشه باعث شده تا تابستان یکی 
از فصل های پرسفر باشد. این بار اما با شیوع 
کرونا در ایران و جهان، تابســتان متفاوتی 
را تجربــه می کنیــم؛ اما چقــدر متفاوت؟ 
اکنون این پرســش کلیدی مطرح است که 
سفرهای تابستانی در کشورمان چه تغییری 
نسبت به سال گذشــته داشته اند. »نقشه و 
مسیریاب نشــان« با تحلیل رفتار کاربران 
خود، در گزارشی به همین سوال پاسخ داده 

است.
به گزارش صبح امروز به نقل از ایســنا در 
حالی که گزارش نوروزی مسیریاب نشان، 
گویای این موضوع بود که سفرهای نوروز 
99 از نــوروز 98 حــدود 70 درصــد کمتر 
بوده اند، تحلیل جدید این مسیریاب حکایت 
از آن دارد که در کل تابستان 99 در مقایسه 
با تابســتان 98، ســفرها 44 درصد کمتر 

شده اند. 
همیــن موضوع به معنای آن اســت که در 
ابتــدای شــیوع کرونا و نوروز، ســفرها به 
شــدت کاهش داشــته اند اما به مرور و در 
تابستان، سفرهای بین شهری افزایش قابل 

ملاحظه ای داشته اند.
شهریور، پر سفرترین ماه تابستان

الگوی حجم سفرهای تابستانی در سال 98 
و 99 تفاوت چشم گیری ندارد و با رفتن به 
سمت پایان تابستان، سفرهای بین شهری 

افزایش پیدا کرده اســت. در واقع، شهریور 
99 شــاهد بیشترین سفرهای بین شهری از 

ابتدای شیوع کرونا در ایران بوده است. 
این در حالی است که امسال به دلیل شرایط 
خاص، مدارس از 15 شــهریور ماه کار خود 
را آغــاز کردند. با این حال می توان دید که 
همچنان شهریور، ماه مورد علاقه کاربران 

نشان جهت مسافرت بوده است. 
محورهای مهم کشور و کاهش سفرهای 

تابستانی
در تابستان امسال تمامی محورهای اصلی 
که مسیریاب نشــان آن ها را بررسی کرده 
است، شــاهد کاهش سفر بوده اند اما میزان 
کاهش در همه محورها یکســان نیســت؛ 
بعضی از مقصدها، میزبان مســافران بیشتر 

و بعضی میزبان مسافران کمتری بوده اند. 
هشت محور بررسی شده که از کلیدی ترین 
شــریان های ارتباطی کشورمان هستند، در 
مقایسه با تابستان 98 بین 20 تا 63 درصد 
کاهش ســفر را تجربه کرده اند. بیشــترین 
کاهــش میزان ســفر در ایــن محورهای 
کلیدی، مربوط به محورهای مشهد- بابلسر 
و مشــهد- تهران است. این موضوع نشان  
می دهــد که هم مشــهدی ها کمتر ســفر 
رفته اند و هم میزان سفر به این شهر، کمتر 

شده است.
همچنین محور مشهد- بابلسر، با 63 درصد 
کاهش، بیشــترین میزان کاهش سفر را به 

خود اختصاص داده است و پس از آن محور 
مشــهد- تهران نیز 53 درصد کاهش سفر 

داشته است.
کمترین میزان کاهش ســفر در مقایسه با 
تابستان سال گذشته، در محورهای مختلف 
مربوط به محور کرج- رشــت با 20 درصد 
کاهــش و کرج- تبریز با 23 درصد کاهش 
بوده اســت و پس از آن محور تهران- قم 
نیز با 26 درصد کاهش، محورهایی بوده اند 
که کمترین میزان کاهش ســفر را تجربه 
کرده اند؛ به این معنا که بیشترین سفرهای 
کاربران نشــان در این محورها انجام شده 

است.
کاهش سفرهای زیارتی  

با کمی دقت در این نمودار می توان شــاهد 
این موضوع بود که میزان کاهش ســفرها 
در محورهای شــمالی کشور، کاملا با سایر 
محورهای مهم کشــور متفاوت است و به 
نظر می رسد ســفرهای تفریحی به شمال 

کشور، کاهش محسوسی نداشته اند.
کاهش 53 درصدی سفر در محور تهران- 
مشهد اما نشان دهنده این موضوع است که 
ســفرهای زیارتی تا حــدود زیادی کاهش 
داشــته که البته با توجه به محدودیت های 
اعمال شــده برای حرم مطهر رضوی این 

موضوع طبیعی به نظر می رسد.
محور تهــران- قم نیز به عنــوان کریدور 
اصلی ســفر از تهــران به جنوب کشــور، 

یکی از پرترددترین محورهاســت و کاهش 
محسوسی نســبت به سایر محورهای مهم 

کشور در آن مشاهده نمی شود.
 اقامت و پرواز خارجی به مشهد اسفند 

پارسال صفر شد
و  فرهنگی،گردشــگری  میــراث  مدیــرکل 
صنایع دســتی خراســان رضوی  در این باره 
به صبح امروزگفت: در اســفند پارسال میزان 
اقامت در اســتان بــه صفر رســید و تمامی 
پروازهای خارجی هم به همین میزان صفر شد 
و هم اکنون تنها 19 پرواز خارجی و 43 پرواز 
داخلی ورودی داشــته ایم کــه این میزان 60 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش 
دارد. او با اشــاره به این که شمار گردشگران 
ســلامت نیز در استان و ارائه خدمات به آنان 
به صفر رسیده اســت ادامه داد: سال گذشته 
وضعیت گردشگری سلامت استان بسیار عالی 
بود و انجــام 20 هزار عمل جراحی به صورت 
بســتری و تعداد 100 هزار عمــل درمانی و 
جراحی ســرپایی برای گردشــگران خارجی 
ورودی در مشهد ثبت و انجام شد.مکرمی فر 
اضافه کرد: هم اکنون نیز اگرچه تعدادی پرواز 
خارجی به مقصد مشــهد انجام می شــود اما 
هنوز آمــار ارائه خدمات به کمتر از 10 درصد 

هم در این بخش نرسیده است.
تنها ۴35 واحد از تأسیسات گردشگری 

کل استان بازگشایی شده است
تأسیســات  کــرد: مجمــوع  تصریــح  او 

گردشــگری استان 2279 واحد است که به 
دلیل شــیوع ویروس کرونا هم اکنون تنها 
435 واحد بازگشایی شده اند، میانگین درصد 
اشغال اتاق های واحد های بازگشایی شده 19 
درصد و این درصد به تناسب کل واحدها  4 

درصد است.
او ادامه داد: بیشــترین میزان خسارت وارده 
به صنعت گردشــگری به بخش واحدهای 

اقامتی واردشده است.
مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی خراســان رضوی گفت: شیوع 
بیمــاری کوویــد 19 موجــب وارد آمدن 
خســارت 24 هزار و 970 میلیارد ریالی به 

حوزه گردشگری این استان شده است.
فرهنگی،گردشــگری  میــراث  مدیــرکل 
رضــوی  خراســان  صنایع دســتی  و 
گفت:درمجمــوع 17 هــزار و 966 نفر در 
حوزه تأسیســات گردشگری استان از محل 
 شــیوع بیمــاری کووید19 )کرونــا( بیکار 

شده اند.
مدیر کل میــراث فرهنگیف گردشــگری 
و صنایع دســتی خراســان رضوی گفت: 
میلیــارد   980 و  هــزار  دو  درمجمــوع 
ریال تســهیلات یارانه ای به این اســتان 
اختصاص یافتــه اســت که تاکنــون برای 
980 میلیارد ریــال آن در بانک های عامل 
تشکیل پرونده شده و 510 میلیارد ریال آن 

پرداخت شده است.

هم زمان با هفته گردشگری انجام شد: 

بهره برداری از ۳ اقامتگاه بومگردی و یک شرکت خدمات مسافرتی در خراسان رضوی

رئیس گروه شهرخلاق شهرداری مشهد خبر داد؛

آغاز به کار فعالیت رسمی سامانه ایده های شهروندی

3 اقامتگاه بومگردی و یک شرکت خدمات مسافرتی و گردشگری هم زمان با هفته 
گردشگری در شهرستان های تربت حیدریه و گناباد بهره برداری شد.

به گزارش صبح امروز مدیرکل اداره میراث فرهنگی و گردشگری خراسان رضوی 
در مراســم بهره برداری از اقامتگاه بوم گردی خراسان رضوی بانام »خوش نشین« 
در روســتای گردشــگری رودمعجن از توابع بخش بایگ  شهرستان تربت حیدریه 
گفت: »با بهره برداری از این اقامتگاه آمار اقامتگاه های فعال بوم گردی خراســان 

رضوی از مرز 100 اقامتگاه فراتر رفت.«
ابوالفضل مکرمی فر افزود: »علاوه براین اقامتگاه ها برای 151 اقامتگاه بوم گردی 
دیگر موافقت اصولی صادرشــده که 9 اقامتگاه در هفته گردشگری به بهره برداری 

می رسد و بقیه نیز تا پایان سال 1400 آماده بهره برداری می شود.«

او در مراســم در افتتاح دفتر شرکت گردشــگری و خدمات مسافرتی آرنیکا سفیر 
توس در تربت حیدریه گفت: »فعالیت این شــرکت گردشگری و خدمات مسافرتی 

می تواند به توسعه گردشگری در شهرستان تربت حیدریه کمک کند.«
هم چنین طی مراســم اقامتگاه های بومگردی »گل بی بی« و »قصبه شــهر« در 
شهر بیدخت و روستای بهاباد شهرســتان گناباد هم  به بهره برداری رسید.یوسف 
بیدخوری معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی دراین باره گفت: »برای راه اندازی اقامتگاه های گناباد درمجموع 
هفت میلیارد و 500 میلیون ریال از محل آورده بخش خصوصی و تسهیلات بانکی 
هزینه شده است.«در حاشیه گشایش این اقامتگاه ها، نمایشگاهی از غذا های سنتی 

شهرستان گناباد برپا شد.

رئیس گروه شــهرخلاق شــهرداری مشــهد از برگزاری 
نخستین جشــنواره ایده های خلاق با موضوع حق تقدم 
برای اولین بار از طریق ســامانه ایده های شهروندی ویژه 

شهروندان و کارکنان شهرداری مشهد خبر داد.
به گزارش صبح امروز« محمد صفریان« با اشــاره به راه 
اندازی سامانه ثبت ایده شهروندی، در خصوص مهمترین 
اهداف برگزاری این جشــنواره گفت: زمینه ســازی برای 
افزایش مشــارکت شهروندان و نخبگان در تصمیم گیری 
های مدیریت شــهری، تقویت نوآوری و خلاقیت در میان 
شهروندان، شــناخت، جمع آوری و به کارگیری ایده ها و 
راهکارهای نوین حل مسائل شهری و افزایش تعلق خاطر 
به شــهر و تقویت هویت شــهری جزو مهمترین اهداف 

برگزاری این جشنواره است .
وی افزود: تا پیش از این شــهروندان از طریق سامانه ایده 
شهر و کارکنان شهرداری به صورت فرایندی می توانستند 
پیشــنهادهای خود از طریق سامانه نظام پیشنهادات ثبت 

کنند اما هم اکنون با تلفیق دو سامانه قبلی و شروع فعالیت 
رســمی سامانه ایده های شــهروندی به صورت رسمی و 
سیستماتیک و با همکاری ســازمان فرهنگی و اجتماعی 
شهرداری مشــهد، کارکنان و شــهروندان در فاز اول از 
طریق بخش جشنواره ها و تا یک ماه دیگر در فاز دوم به 
صورت فرایندی و سیستماتیک میتوانند پیشنهادها و ایده 
های خود را ثبت و از مزایای آن بهره مند شــوند.صفریان 
در خصوص مهمترین محورهای موضوعی این جشــنواره 
اظهار کرد: موضوع اصلی این جشنواره حق تقدم بوده که 
ارائه ایده های خلاقانه پیرامون ایمنی شــهر برای عابران 
پیاده، ارائه ایــده های خلاقانه پیرامون فرهنگ ســازی 
رعایت حق تقدم از سوی رانندگان و ترویج استفاده از خط 
عابرپیاده برای شــهروندان جزو محورهای موضوعی این 

جشنواره می باشد.
صفریان همچنیــن تصریح کرد: شــهروندان علاقه مند 
می توانند با ورود به ســامانه ثبت ایده به آدرس اینترنتی 

www.idea.mashhad.ir ایده خود را ثبت نمایند.
وی اضافه کرد: تبدیل ایده ها و افکار اولیه در یک فرایند 
مدون به طرح های اجرایی و کاربردی، مستند سازی ایده 
های خلاق و انتشــار آنها، ایجــاد آگاهی از دغدغه های 
مردم به ویژه در سطح محله ها نزد مدیریت شهری، ایجاد 
بانک اطلاعاتی از شهروندان فعال از دیگر اهداف برگزاری 

این جشنواره است.
رئیس گروه شهرخلاق شــهرداری مشهد مهلت دریافت 
ایده ها برای شــهروندان را 27 مهرماه 1399 اعلام کرد 
و افــزود: از بهترین ایده های دریافت شــده در خصوص 
موضوعات اعلام شده در جشنواره مزبور و برگزیدگان برتر 
در قالــب جوایز نقدی جمعا بــه ارزش 50 میلیون تومان 
تقدیر خواهد شد.شایان ذکر است شهروندان جهت کسب 
اطلاعات بیشــتر در خصوص این جشــنواره می توانند با 
تلفن 31296452 تماس گرفته و ســئوالات خود را مطرح 

کنند.
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افشاگری مدیرعامل از شب زنده داری و قلیان کشی بازیکنان استقلال

وضعیت قرمز در باشگاه آبی
مدیرعامل باشگاه استقلال در تازه ترین اظهارات 
خود به افشاگری علیه بازیکنان خودی پرداخت و 
گفت: چرا باید بازیکن استقلال تا نیمه شب بیدار 

باشد و با خود قلیان به سفر ببرد؟
به گزارش مهر، احمد ســعادتمند با گرامیداشت 
یاد و خاطره شهدای دفاع مقدس در مورد آخرین 
وضعیت باشگاه استقلال گفت: تمام تلاشم این 
است که جز صداقت و راســتی حرفی بر زبان 
نیاورم. امیدوارم خدای مهربان از من راضی باشد. 

چرا استراماچونی نیامد
بعد از مدتها صلاح دانستم که مواردی را مستدل 
به هواداران اعلام کنم. در ذات من نیســت که 
دروغ بگویم. برخی ها اعتقــاد دارند بگویند ما 
هیچ کاری در مورد اســتراماچونی انجام ندادیم. 
اما اعلام می کنم که حضور ما در ایتالیا بســیار 
ســخت بود. در این شــرایط کرونایی براساس 

مصوبه هیات مدیره راهی ایتالیا شدیم. 
اقدامات ما برای سفر سه ماه پیش صورت گرفته 
بود. آن زمان نه بازی با سپاهان معلوم بود و نه 
زمان دربی مشخص شده بود. هدفم هم این بود 
که برویم ایتالیا و این پرونده را با شرایطی که به 

سود ماست خاتمه دهیم. 
هنوز هم دوســتان اصرار دارنــد که ما در مورد 
مذاکره با استراماچونی دروغ می گوییم اما طی 
مکاتبه ای که با فدریکو داشــتیم اعلام کردیم 
برای تمدید و تخفیف آمده ایم و می خواهیم این 

پرونده را ببندیم. 
شروط برای ادامه همکاری

برای فصل آینده هم شروطی گذاشتیم که اگر ما 
در جام حذفی موفق نبودیم شما هم می توانید 
یکی از گزینه های ما برای فصل آینده باشــید. 
700 هزار پیش پرداخت و یک میلیون یورو هم 
برای حقوق یکساله وی در نظر گرفته بودیم که 
امیدوار بودیم آندره با این پیشــنهاد ما موافقت 
کند. از ســال گذشته براساس طلب ها و جرایم 
و دیرکرد استراماچونی 520 هزار یورو از باشگاه 
طلبکار بود. با این حال ما نسبت به فصل گذشته 

250 هزار یورو اضافه تر پیشنهاد کردیم. 
رقم هایی که استراماچونی پیشنهاد داد

در شــکایت 275 صفحه ای که وی برای فیفا 
ارســال کرده بیش از 2 میلیون یورو درخواست 
کرده اســت. فدریکو در پیشنهادی که به ما داد 
اعلام کرد که مــی توانیم 900 هزار یورو برای 
بستن پرونده فیفا بگیریم و یک میلیون و 500 
هزار یورو برای فصل آینده بگیریم. در مجموع 2 
میلیون و 400 هزار یورو پیشنهاد استراماچونی به 
استقلال بود. ما هم اعلام کردیم توان پرداخت 

این پول را نداریم. 
در مذاکرات بعدی اعلام کردیم که برای آمدن 
اســتراماچونی آماده ایم که 700 هزار یورو را به 
800 هزار یورو افزایش دهیم که در دو قســط 
به وی پرداخت خواهد شد. برای فصل بعد هم 
گفتیم که یک میلیون و 200 هزار یورو پرداخت 
مــی کنیم. اما ایشــان مجددا اعــلام کرد که 

نتوانستم آندره را متقاعد کنم. 
شروط مرد ایتالیایی

وی در شــرایطی که در نظر گرفته بود دریافت 
900 هــزار یورو برای بســتن پرونده در فیفا را 
اعــلام کرد و یک میلیون و 500 هزار یورو هم 
برای فصل آینده درخواســت کرده بود. ضمن 
اینکه باید در مورد ترکیب تیم تضمین داده می 
شد که از بین 7 بازیکنی که قراردادشان تمام می 
شود حتما 4 بازیکن قراردادهایشان تمدید شود 

که نام شان را بعدا اعلام خواهد کرد. 
نه تنها هیچ دروغی به هــواداران نگفتیم بلکه 
جزئیات یک ماه و نیم مذاکره را اعلام خواهیم 
کرد که هــواداران در جریان کامل این موضوع 
باشند. ما تلاش کردیم که پرونده ایشان در فیفا 
را ببندیم اما متاسفانه درخواستی که مردم برای 
حضور وی داشتند کار را سخت کرد و پیشنهاد 

بالا رفت. 
از هواداران عذرخواهی می کنم 

برخی ها می خواهند بدون سند و مدرک اظهار 
نظر کنند و ما را مقابل هواداران قرار دهند. از این 
فرصت اســتفاده می کنم و از هواداران به خاطر 
جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا عذرخواهی می 
کنم. از همه عوامــل تیم به خاطر تلاش های 
چند ماه اخیر تشــکر می کنم. ما بــا هواداران 

صادق هستیم و به آنها دروغ نمی گوییم. 
گزارش عملکرد و هزینه 62 میلیارد تومانی

هزینــه های باشــگاه در 19 بند صورت گرفته 
است که شــامل موارد زیادی می شود از جمله 

بستن پرونده چند بازیکن در فیفا، پرداخت پاداش 
ها، هتل و هواپیما، حقــوق مربیان و کادر فنی 
و کارمندان و .. در مجمــوع 62 میلیارد و 718 
میلیون تومان در این مدت پرداختی داشته ایم. 
در شرایط اقتصادی بسیار بدی این کار را کردیم. 
در این پنج ماه و نیم نه بلیت فروشــی داشتیم، 
نه حق پخش داشــتیم نه اللهیار را فروختیم نه 
مجید حسینی را فروختیم. در کنار این توانستیم 
به اموال باشگاه اضافه کنیم. نزدیک به یک هزار 
میلیارد تومان به دارایی ها و سرمایه های باشگاه 
با دو ورزشگاه مرغوبکار و کمپ حجازی اضافه 

کردیم. برند باشگاه را ثبت کردیم.  
پنجره نقل و انتقالات باشگاه استقلال

مــا 615 هزار دلار برای شــفر، 125 هزار یورو 
برای آقــای بودوروف و 137 هــزار دلار برای 
باشــگاه پاختاکور باید پرداخت کنیم که در هیچ 
کدام ما قــراردادی امضا نکرده ایم. البته زمانی 
که آمدم می دانستم باید اینها را پرداخت کنیم. 
حدود 26 میلیاد و 310 میلیون تومان لازم داریم 
تا پنجره نقل و انتقالات باز شود. نمی دانستیم 
کــه کرونا می خواهد چه کند با ما. ضمن اینکه 

نمی دانستیم که قیمت ارز دو برابر می شود. 
اینکه چرا من فصل گذشــته از ریاســت هیات 
مدیره باشگاه اســتقلال رفتم یکی از دلایلش 
همیــن آقای شــفر بــود و یکی هــم اللهیار 
صیادمنش. بعدا در این مورد صحبت خواهم کرد. 
وظیفه ماست که این هزینه ها را تامین کنیم. در 

همین راستا هم تلاش خواهیم کرد. 

پرونده های جدید بزودی می آید
دو پروژه بزرگ اقتصادی را در نظر گرفته ایم که 
بتوانیم این دمل بزرگ را دفع کنیم و برای یک 
بار هم که شــده بدهی های باشگاه استقلال را 
به صفر برسانیم. این را هم بدانید که ما تلاش 
می کنیم این بدهی ها را پرداخت کنیم. اما شک 
نکنید در آینده نزدیک دوباره 93 هزار دلار برای 
جباروف می آید. 37 هزار دلار برای میگویل می 
آید و 100 هزار دلار بــرای پادوانی خواهد آمد 
که امیدواریم از این خوان های بزرگ رد شویم. 
خیلی ها روی مبل نشســته اند و ادعا می کنند 
چرا پول ها پرداخت نمی شــود و پنجره بازی 

نمی شود. 
به درآمدهای پایدار خواهیم رسید

این که ما بنشینیم بیرون گود و بگوییم لنگش 
کن درست نیســت. نه دریافتی از دولت داریم 
نه بلیت فروشی داریم نه تبلیغات مهمی داریم. 
نه فروش بازیکــن داریم. ما قائدی را هم ارزان 
نخواهیــم فروخت. از این همــه راه درآمدزایی 
فقط اسپانســر می ماند. مگر چقدر می شود از 
یک اسپانســر برای فصل آینــده گرفت. قطعا 
به درآمدهــای پایدار خواهیم رســید. اگر این 
درآمدزایی ما به خاطر پرونده های گذشته نبود 

الان 30 میلیارد در حســاب باشگاه بود و کلی 
کار کرده بودیم.

افشاگری علیه بازیکنان استقلال
متاسف هســتم که بگویم برای تامین پرداخت 
هــای اخیر یک هفته دیرتر بــه قطر رفتم.  در 
سه - چهار روزی که در قطر بودم موارد خوبی 
را ندیدم. از یک باشگاه حرفه ای بعید است که 
بازیکنش تا چهار صبح بیدار باشد. البته همه را 
نمی گویم بلکه تعــداد محدودی از بازیکنان را 
می گویم. برای باشــگاه بزرگی مثل استقلال 
خیلی بد است که ســاعت 13 هنوز بازیکنش 
صبحانه نخورده باشــد. برای استقلال خیلی بد 
است که بازیکنش تا ساعت 3 صبح در فضای 
مجازی باشد. برای باشگاه استقلالی که نگاه 30 
میلیون هوادار به آن است بد است که بازیکنش 
با خــودش قلیان ببرد. شــک نکنید که من با 
بازیکن خاطی برخورد خواهم کرد. ما باشــگاه 

فرهنگی و مردمی هستیم. 
قرارداد 2 میلیاردی 10 میلیارد تومان شد!

کارگــری که ماهی 2 میلیون تومان حقوق می 
گیرد نگاهش به ســاق پای این بازیکنان است 
بعد شــما تا صبح بیدار هستید؟ انتظار دارید که 
از نظر فنی باشــگاه جلو برود؟ هرگز این اتفاق 
نخواهــد افتاد. تا زمانی که بنده هســتم اجازه 
نخواهــم داد این اتفاق بیفتــد. کاری ندارم به 
قانونی که وضع شــده است. شاید به این قانون 
عدم جذب بازیکن خارجی خیلی اعتقاد نداشته 
باشــم اما باید شرایط را در نظر گرفت. اگر شده 

از بازیکنان امید استفاده کنیم از بازیکنی استفاده 
خواهیم کرد که قدر اشــک هــای آن کارگر را 
بداند. مگر می شــود یک بازیکن تا لنگ ظهر 
بخوابد؟ من ندیدم چنین چیزی را و واقعا متاسف 
هســتم. مگر می شــود به خاطر ایــن قانونی 
بازیکنی که قراردادش 2 میلیاد تومان بوده بیاید 

و مدعی 10 میلیارد تومان شود؟ 
تمام بازیکنان باید تست پزشکی بدهند

ما به خاطر شــما هواداران مجبور هســتیم که 
یکسری قراردادها را ببندیم که اعتقادی به آن 
نداریم و تمایلی هم نداریم. الان دارم می گویم 
که تمام بازیکنان ما باید بروند تســت پزشکی 
بدهند و باید ســرباز باشگاه باشند چون باشگاه 

چیزی برای آنها کم نگذاشته است. 
سرمربی آینده استقلال مشخص شد!

من نقطه نظرات قطعــی ام را به هیات مدیره 
باشگاه استقلال اعلام کرده ام. پیشنهاداتی که 
من داده ام متاسفانه یکســری افراد آمده اند و 
رقم هایی را پیشنهاد داده اند که ما دست آنها را 
کوتاه خواهیم کرد. ما به دنبال قراردادی هستیم 
که برای باشگاه به صرفه باشد. از عزیزان اجازه 
می خواهم که این یکی دو روز هم به ما فرصت 

بدهند کــه از طریق هیات مدیره محترم گزینه 
نهایی را معرفی کنیم. 

شیخ دیاباته را حتما حفظ خواهیم کرد
برای لیگ قهرمانان آسیا همه بازیکنان را حفظ 
کردیم اما تعدادی از بازیکنان پیشــنهاد خارجی 
دارنــد. بازیکنانی که پیشــنهاد خارجی خوب 
دارند ما خیلی مانع نخواهیم شــد اما با چنگ و 
دندان شاکله تیم را حفظ خواهیم کرد. بعد از باز 
شــدن پنجره و انتقالات تعدادی از بازیکنان را 
باز خواهیم گرداند. شــیخ دیاباته را به هر شکل 
ممکن حفظ خواهیم کرد. قائدی را نمی فروشیم 
مگر به قیمتی که در فوتبال ایران یک انقلاب 

باشد. 
در مورد داریوش شــجاعیان مدارکی داریم که 
اجازه ندادند او برای اســتقلال بــازی کند. در 
لیگ قهرمانان آســیا هم می توانست بازی کند 
اما دوستان ما در ایران اجازه ندادند بازی کند و 
متزلزل جواب دادند. تا کی می خواهید همکاری 
نکنید. باشگاه استقلال برای ایران هست یا نه؟ 
نماینده این مملکت بوده یا نه. خواهش می کنم 

با باشگاه استقلال همکاری کنید. 
اهل استعفا نیستم و می مانم

به هیچ عنوان اهل اســتعفا نیســتم و با انگیزه 
بیشــتر تلاش خواهم کرد. اگر پارســال اعلام 
اســتعفا کردم دلایل دیگری داشت که عرض 
کردم. امســال چنین قصدی نخواهم داشت و 
برای ادامه کار در باشگاه استقلال انگیزه بالایی 
دارم و شک نداشته باشید که برای دو سال آینده 

استقلال بهترین بازیکنان را به دنیا صادر خواهد 
کرد.

نامجومطلق: سعادتمند نام بازیکن استقلال 
را که قلیان کشیده بگوید

همچنیــن ســرمربی تیم فوتبال اســتقلال از 
مدیرعامل این باشگاه خواست نام بازیکنی را که 
در اردوی این تیم در کشــور قطر قلیان کشیده 
اعــلام کند.مجید نامجومطلــق در گفت وگو با 
تسنیم، در خصوص حذف استقلال از مسابقات 
لیگ قهرمانان آسیا گفت: در این تورنمنت همه 
بازیکنان زحمت کشیدند و به آنها خسته نباشید 
می گویم. همه می دانند استقلال با چه مشکلاتی 
وارد این مسابقات شــد، متأسفانه به دلیل بسته 
شــدن پنجره نقــل و انتقالات، نتوانســتیم از 
بازیکنــان جدید اســتفاده کنیم و تعــدادی از 
بازیکنان ما هم خیلی دیــر به تمرینات اضافه 
شدند. آنها از شرایط تمرین دور بودند اما با این 

حال تلاش خودشان را انجام دادند.
منتی نیست اما در شرایط سختی هدایت 

استقلال را قبول کردم
وی ادامه داد: روی استفاده از داریوش شجاعیان 
حساب باز کرده بودیم اما متأسفانه نتوانستیم از 
این بازیکن استفاده کنیم. از طرفی با مصدومیت 

وریا غفوری و محرومیت میلیچ هم مواجه شدیم 
ضمن اینکه از ســیاوش یزدانی هم نتوانستیم 
استفاده کنیم. از یک طرف بازی ها فشرده بود و 
از طرف دیگر هم دست ما بسته بود و در مجموع 
باید بگویم که در شرایط سختی هدایت استقلال 
را قبول کردم. به خاطر نام بزرگ اســتقلال این 
مســئولیت را قبول کردم و منتی هم نمی گذارم 
چون همه ما مدیون اســتقلال هستیم. در این 
وضعیت سخت باید به استقلال کمک می کردم 

و از این موضوع نیز راضی هستم.
انتظار چنین رفتاری را از ارسلان مطهری 

نداشتم
نامجومطلق در ادامه با اشاره به استوری جنجالی 
ارســلان مطهری و این که مهاجم آبی پوشان 
گفته بــود نامجومطلــق و دســتیارش صالح 
مصطفوی را نمی بخشد، خاطرنشان کرد: به هیچ 
عنوان دوســت ندارم در مورد شاگردانم صحبت 
کنــم و در این خصوص هم به صورت اســتثنا 
حرف می زنم، بابت این موضوع متأسف هستم، 
در گذشــته و هنگامی که شیخ دیاباته و مهدی 
قائدی به عنوان دو مهاجم ثابت اســتقلال بازی 
می کردند، مطهری معمولًا 15 یا 20 دقیقه بازی 
می کرد. من در دو بــازی و در حالی که دیاباته 
و قائدی هم در ترکیب قرار داشــتند از مطهری 
به عنــوان بازیکن ثابت اســتفاده کردم و هرگز 
انتظار چنین رفتاری را از مطهری نداشتم. شاید 
او از تعویضش ناراحت شده است در حالی که ما 
بازیکنی را می بینیم که در رده ملی و باشگاهی 
افتخارات زیــادی دارد ولی وقتی در دقایق آخر 
می خواهد به عنوان بازیکن تعویضی وارد زمین 
شــود، کوهی از انگیزه است و انرژی مثبتی به 

تیمش می دهد.
بازیکنی بزرگ می شود که بیرون از زمین 

هم شخصیت بزرگی داشته باشد
وی تأکید کرد: شــاید این اقــدام مطهری در 
اینستاگرام احساسات چند نفر از هواداران جوان 
استقلال را تحت تأثیر قرار دهد ولی آنهایی که 
فوتبال را حرفه ای دنبال می کنند و دید عمیقی 
به این رشــته دارند، به خوبی می توانند در مورد 
همه چیز قضاوت کنند. بازیکنی بزرگ می شود 
که بیرون از زمین مسابقه هم شخصیت بزرگی 
داشته باشد، به عنوان مثال وریا غفوری مصدوم 
اســت ولی می خواهد روی نیمکت بنشیند و به 
تیم انرژی بدهد که این بزرگی بازیکن را نشان 
می دهد یا علی کریمــی که حرف هایش بعد از 

بازی نشان از شخصیت بالایش داشت.
ارسلان گفت مرا نمی بخشد ولی من او را 

می بخشم
نامجومطلق اضافه کرد: نمی دانم مطهری دقیقاً 
از چه چیزی ناراحت است، گفته مرا نمی بخشد اما 
من ارسلان را می بخشم چون تمامی بازیکنان 
استقلال مثل بچه هایم هستند. یک فوتبالیست 
برای بزرگ شدن شاید مسیر کوتاهی را طی کند 
ولی بزرگ ماندن یک مســیر طولانی است که 

نیاز به شخصیتی بالا و تفکراتی حرفه ای دارد.
واکنش به صحبت های سعادتمند

نامجومطلق در خصوص حرف های مدیرعامل 
باشگاه استقلال مبنی بر شب زنده داری تعدادی 
از بازیکنان و قلیان کشیدن آنها و همچنین عدم 
حضــور در برنامه صبحانه به تســنیم گفت: در 
مجموع باید بگویم کــه برنامه های ما از لحاظ 
تغذیه یا حضــور در کلاس های آنالیز به صورت 
منظم برگزار می شد. در مورد صرف صبحانه یا 
دیگر وعده های غذایی هم پزشک تیم برنامه را 
مشخص می کرد و مشکلی در این زمینه ایجاد 
نشــد. با توجه به بحث بیماری کرونا، بازیکنان 
صبحانــه را در اتاق به صورت بسته بندی شــده 
می خوردند و همه چیز در این زمینه زیر نظر کادر 
پزشکی قرار داشــت.وی خاطرنشان کرد: آقای 
سعادتمند در خصوص شــب زنده داری تعدادی 
از بازیکنان و قلیان کشــیدن آنها صحبت کرده 
که اگر ایــن موضوع صحــت دارد و بازیکنی 
قلیان کشــیده، بهتر است که ایشان اسم ببرند 
تا همه چیز مشخص شود. بازیکنی که در تیمی 
مثل اســتقلال بازی می کند قطعاً باید مسائل 
حرفه ای را رعایت کند و ما نمی توانیم ساعت سه 
نصفه شب وارد اتاق بازیکن شویم و ببینیم چه کار 
می کند. الآن هم دوره جمع کردن گوشی ها تمام 
شده اســت و الآن اکثر بازیکنان دو، سه تلفن 
همراه با خودشان دارند. واقعیت این است که من 
ندیدم بازیکنی قلیان بکشد و اگر آقای سعادتمند 

چیزی دیده است بهتر است اسم ببرد.

هافبک استقلال پیشنهاد قطری ها را رد کرد
مدیر برنامه هافبک اســتقلال از مذاکراتشــان با باشــگاه های گالاتاسرای، باشاک شهیر و 

ترابزون اسپور خبر داد.
به گزارش فارس، به نقل ســایت »فاناتیک« ترکیه، سینا رنجبران، مدیربرنامه علی کریمی، 
هافبک اســتقلال با مسئولان باشگاه های گالاتاسرای و باشاک شهیر دیدار کرده اما به نظر 

می رسد ترابزون اسپور گامی خوب برای جذب این هافبک برداشته است.
علی کریمی اکنون به همراه مدیربرنامه هایش در اســتانبول اســت و مذاکرات با ترابزون 

اسپور در جریان است.
مدیربرنامه بازیکن ایرانــی درباره این مذاکرات، گفت: مذاکرات ادامه دارد. می توانم بگویم 
ما با مدیران گالاتاســرای، باشاک شهیر و ترابزون اســپور درباره کریمی مذاکراتی داشتیم. 
3 پیشــنهاد دیگر از قطر رســید که رقم بالاتری دارند ولی اولویت کریمی بازی کردن در 

ترکیه است.
این سایت ترکیه در ادامه نوشت: علی کریمی اکنون به استانبول آمده است و انتظار می رود 
اگــر اتفاق خاصی نیفتد با ترابزون اســپور قرارداد امضا کند. کریمی دوســت نزدیک مجید 
حســینی بازیکن ملی پوش ایرانی ترابزون اسپور اســت و این هم باعث می شود تا شانس 

ترابزون از بقیه بیشتر باشد.

گل محمدی: از نظر روحی و روانی آماده بازی 
با پاختاکور هستیم

ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس می گوید تیمش انرژی زیادی از هــواداران میلیونی اش 
می گیرد.

به گزارش ایســنا، یحیی گل محمدی ظهر سه شــنبه در نشست خبری پیش از دیدار تیمش 
برابر پاختاکور ازبکســتان اظهار کــرد: قبل از صحبت هایم می خواهم برای ســرمربی تیم 
پاختاکور آرزوی ســلامتی کنم که هر چه زودتر بیماری کرونا را پشــت سر بگذارد. امشب 
سالگرد درگذشت هادی نوروزی است این موضوع را به خانواده او تسلیت می گویم. بازیکنان 
ما از هادی نوروزی الهام گرفتند و او به آن ها انگیزه داده است. ان شاءالله روحش شاد باشد. 
فردا برای ما بازی حســاس است ما با سختی زیادی به این مرحله رسیدیم و حاضر نیستیم 
از این مرحله راحت بگذریم درســت است در گروهی سختی قرار داشتیم و الاسد را شکست 
دادیم اما ما تا به حال انرژی زیادی صرف کرده ایم تا به این جا برســیم. انگیزه های ما برای 
بازی فردا چندین برابر اســت. ما از نظر روحی و روانی آماده بازی هســتیم و مقابل تیمی 
باید بازی کنیم که یک روز بیش تر اســتراحت کرده اســت؛ آن ها از نظر فیزیکی در شرایط 
خوبی هستند. آن ها فوتبال ماشــینی انجام می دهند و مطمئنا بازی راحتی برای ما نخواهد 
بــود. باید انژری بیش تری برای بــازی فردا صرف کنیم. و خیلی خوب مبارزه کنیم و از این 

مرحله عبور کنیم.
او اضافه کرد: فوتبال بالا و پایین زیادی دارد ممکن اســت در شــروع مسابقه گل بزنیم و 
شــاید هم گل بخوریم. ما تجربه  گل خوردن را قبلا داشــته ایم در لیگ  ایران ما 10 نفره 
هم شدیم و با اختلاف دو گل از حریف عقب بودیم اما در نهایت توانستیم بازی را با 3 گل 
زده ببریم. فکر می کنم بازیکنان ما از نظر ذهنی به سطحی رسیده اند که می تواند  حتی اگر 
در نتیجه عقب باشند آن را جبران کند. درست است که تجربه این کار را در لیگ قهرمانان 
آســیا نداشــتیم اما بازیکنان ما قبلا این موضوع را ثابت کردند که می توانند هر کاری انجام 
بدهند. ما از نظر ذهنی باید این آمادگی را داشــته باشــیم  و در جهت جبران واکنش های 

خوبی انجام بدهیم.
گل محمدی در پاســخ به سوالی درباره خستگی بازیکناش پس از بازی های فشرده هم چنین 
تصریح کرد: مســائل فیزیکی و خستگی بخشی از فوتبال است اما مسائل روحی و روانی و 
انگیزشــی بخش مهمی از فوتبال است. این که نتایج گذشته تضمینی باشد برای این که در 
آینده نتیجه بگیرید یک پیش بینی اشتباه است. ما یک تیم به معنای واقعی هستیم و با هم 
می توانیم نتایج خوبی بگیریم و حرف های زیادی برای گفتن داریم هیچ وقت از برندن خسته 
نمی شویم چون انگیزه های زیادی داریم ما 40 میلیون هوادار داریم که دعای آن ها پشت سر 

ما است و این انرژی زیادی به ما می دهد. ان شاءالله که بتوانیم هواداران مان را شاد کنیم.

محمود کریمی دستیار نویدکیا شد
پیشکسوت باشــگاه سپاهان و هم بازی محرم نویدکیا در دهه 80 به عنوان دستیار سرمربی 

تیم فوتبال سپاهان معرفی شد.
به گزارش باشــگاه فولاد مبارکه سپاهان، در راستای تکمیل و تقویت کادر فنی تیم فوتبال 
این باشگاه، محمود کریمی پیشکســوت این تیم که افتخارات متعددی را با طلایی پوشان 
سپاهان در کارنامه خود دارد، در جلسه ای که با محرم نویدکیا سرمربی این تیم و همچنین 
محمدرضا ســاکت مدیرعامل باشگاه سپاهان  داشت، پس از توافق با آنها، به عنوان دستیار 

نویدکیا معرفی شد.
محمود کریمی از سال 1379 تا  1388 سابقه حضور در پیشانی خط حمله سپاهان را دارد و 

در  مقاطعی نیز دستیار سرمربیان سپاهان بوده است.

تعریف عجیب سرمربی پاختاکور در لابی 
هتل از پرسپولیس

مربی پاختاکور ازبکســتان در دیدار با مدیران پرسپولیس به تعریف از عملکرد فنی شاگردان 
یحیی گل محمدی پرداخت.

به گــزارش خبرنگار مهر، دو تیم فوتبال پرســپولیس و پاختاکور ازبکســتان در حالی فردا 
چهارشــنبه در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا به مصاف یکدیگر می روند که 

اعضای هر دو تیم در یک هتل اقامت دارند.
همین امر باعث دیدار اعضای هر دو تیم در لابی هتل شده است تا آنها گفتگوهای کوتاهی 

را با همدیگر داشته باشند.
»پیتر هویســترا« مربی دانمارکی پاختاکور ازبکســتان در دیداری که روز گذشته با افشین 
پیروانی سرپرســت، امیرعلی حســینی مدیر بخش بین الملل و علیرضا اشرف مدیر رسانه 

پرسپولیس داشت از عملکرد پرسپولیس در بازی های قبلی تعریف و تمجید کرد.
وی پرســپولیس را یکی از بهترین تیم هایی توصیف کرد که در غرب آســیا حضور دارد و 
بازی با این تیم در یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان 2020 را سخت و دشوار توصیف کرد.

هویســترا از شــناخت خود از فوتبال ایرانی گفت و دیدار با این تیم را سخت و دشوار عنوان 
کرد.مربــی دانمارکــی پاختاکور در حالی بــه تمجید از این تیم پرداخته که بایســتی امروز 

چهارشنبه به مصاف شاگردان یحیی گل محمدی در پرسپولیس برود.
تیم فوتبال پرسپولیس ساعت 21:15 امرور با پاختاکور ازبکستان در یک چهارم نهایی لیگ 

قهرمانان آسیا در ورزشگاه جاسم بن حمد دوحه بازی می کند.

دو وزنه بردار به دلیل دوپینگ محروم شدند
ستاد ملی مبارزه با دوپینگ )ایران نادو(، نام دو وزنه بردار متخلف دوپینگ را که تمام مراحل 

مدیریت نتایج آنها در این ستاد سپری و حکم قطعی شان صادر شده است، اعلام کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه خبری تحلیلی پزشکی ورزشی ایران، اسامی این 

دو وزنه بردار و میزان محرومیت آنها به این شرح است:
1- یاشــار آقازاده از وزنه برداری به دلیل مصرف ماده ممنوعه متاندینون به مدت4 سال )از 

یک تیر  1399تا 31 خرداد 1403(  
2- حمیدرضا زاده زارع از وزنه برداری به دلیل مصرف ماده ممنوعه  تستوســترون به مدت 

4 سال )از 4 تیر 1399 تا 3 تیر 1403(

آندره آ اســتراماچونی تمامی صحبت های احمد سعادتمند پیرامون 
مذاکرات با وی برای بازگشــت به استقلال را رد کرد و مدعی شد 

همه این ادعاها ساختگی بود.
اســتراماچونی بار دیگر تمام ادعاهای سعادتمند را رد کرد/مذاکرات 

فیک و غیرواقعی بود/اینقدر به مردم دروغ نگویید!
به گزارش خبرنگارورزشی خبرگزاری فارس، آندره آ استراماچونی در 
صفحه اینســتاگرام خود متنی را منتشر و نسبت به اتفاقات پیرامون 

مذاکره با وی واکنش نشان داد.
متن منتشــر شــده به زبان فارسی در صفحه ســرمربی سابق 

استقلال به شرح زیر است: 
قلب های آبی سلام

اگر ممکنه پرس و جو کنید چه کســی، چگونه، کجا 
و کی به من پیشنهاد 800 هزار یورو و بعلاوه یک 

میلیون و دویســت هزار یورویی قرارداد جدید را 
دادند؟

کدوم انسان عاقلی این پیشنهاد رو رد می کنه 
در حالی که من با مبلغ بســیار کمتر به ایران 
اومدم. چطور من از این پیشــنهاد خبر ندارم؟ 
شــاید از فدراســیون اجازه ندادند که من رو 

برگردونند که من احترام می ذارم.
شــاید کسی دوســت نداره که ســرمربی تنها 
تصمیــم گیرنده جذب بازیکنان باشــه که من 
احترام می ذارم، شــاید به طور کلی اصلا نمی 

خوان من برگردم که باز هم من احترام می ذارم. 
ولی تمام کنید این دروغ ها رو، طرفداران استقلال 

هم خســته شده اند!من هرگز پیشــنهادی رو رد نکردم چون اصلا 
چیزی نیامد از سمتشــون.فقط نشــان دادند که مــی خواهند من 

برگردم در حالی که هیچوقت واقعا نمی خواستند!
ممکنه لطفا بپرســید اون فرد واســطه ایتالیایی که خود باشگاه در 
ماه جــولای معرفــی و وارد مذاکرات کرد کجاســت؟ چرا ناپدید 
شد؟مذاکرات رو کلا رها کرد و وقتی متوجه شد) همانطور 
که همه ما متوجه شــدیم( مذاکــرات فیک و غیر 

واقعی است.
و اینکه چرا باشــگاه بعد از فینال جام حذفی اسم 
مــن رو اعلام کــرد و در مــورد مذاکرات صحبت 
کردند ولی هیچکس از باشگاه حتی از مربی آینده و 
مورد نظرشــون در مورد بازیکنان و برنامه تیم 
چیزی نپرســید و با بازیکنان قدیمی تمدید 
کرد و بازیکن جدید گرفت بدون هیچگونه 

مشورت؟
همه چیــز فیک بود مثل اعدادی که دیروز 
در موردش صحبت شد.تمام هدفشون این 
بود و هســت که فقط به مردم نشــون بدن 
تمام تلاششون رو کردند که استراماچونی رو 
برگردونن ولــی در واقع اقدام محکم و جدی 
در این 2 ماه نیفتاد و فقط حرف بود که به مردم 
بگویند داریم عمل می کنیم. دیگه این حرفها رو 
تمــام کنید و لطفا از الان با من یا بدون من فقط 
تمرکز کنید برای ســاختن یک تیم فوق العاده و 

تلاش برای قهرمانی.

استراماچونی بار دیگر تمام ادعاهای سعادتمند را رد کرد

مذاکرات فیک و غیرواقعی بود
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نمی توان به مردم گفت خرید نکنید
ابراهیم نکو، نماینده و عضو کمیســیون اقتصادی مجلس در دوره 
نهم در گفت وگو با »آزادی« گفت: »وضعیت اقتصادی کشــور به 
نحوی اســت که گویی بازار به حال خود رها شده و مدیریت بازار و 
عرضه و تقاضا به عواملی غیر از دولت و دستگاه های نظارتی واگذار 
شده است. در خیلی از حوزه ها مثل مسکن، خودرو و ... گویی اصلا 
دولت، مجلس و دستگاه های نظارتی هیچ وظیفه ای به عهده ندارند 
و این وظیفه تماما به عهده عواملی خارج از این مجموعه ها که همان 
دلالان و مفسدان اقتصادی هستند، گذاشته شده است.«وی افزود: 
»در چنین وضعیتی اولین نتیجه ای که مشــاهده می شود، افزایش 
نگرانی مردم اســت. به خاطر همین نگرانی هم شاهد این هستیم 
که مردم به جای سکوت و کاهش تقاضا در واکنش به گرانی، برای 
خرید بیشتر هجوم می برند و خودشان نیز به نوعی صحنه گردان و 

عامل افزایش گرانی می شوند«.
این کارشناس مسائل اقتصادی در ادامه با تاکید بر اینکه »این گروه 
از مردم که دنبال خرید بیشــتر هســتند و از لحاظ روانی به جامعه 
فشــار می آورند و موجب افزایش صف های خرید می شوند. همین 
است که شاهدیم هر کســی در حد توان خود برای خرید مایحتاج 
خود اقدام می کنــد. در واقع وقتی که مردم می بینند قیمت خودرو، 
سکه، مســکن و به صورت لحظه ای و روزانه افزایش می یابد، این 
روند افزایشــی را به ســایر کالاها تعمیم می دهند و نتیجه همین 
می شود که شاهدیم. یعنی تقاضا زیاد می شود، توازن بهم می خورد 
و عرضه نیز از آنجا که با محدودیت مواجه اســت، موجب افزایش 
قیمت می شود«.این نماینده پیشین مجلس در پاسخ به اینکه چطور 
می توان به مردم در این شرایط توصیه کرد که در مقابل این حجم 
از گرانی، اقدام به خرید نکنند؟ گفت: »متاسفانه مردم به خاطر شاهد 
بودن شعارهای پوچ و توخالی درخوص تنظیم بازا و کنترل قیمت و 
اینکه هر وقت جمله ای درباره کاهش و ثبات شندیند، نتیجه عکس 
دیده اند؛ اعتمادی ندارند. این یک حقیقت غیرقابل کتمان اســت و 
برای همین وقتی شاهد افزایش قیمت دربرخی کالاهای مصرفی 
هستیم، مردم برای خرید بیشتر هجوم می برند. این واکنش در جهان 
و در قواعد اقتصاد نامتعارف است و عموما مردم در جهان از گرانی 
اســتقبال نمی کنند لذا مشاهده آن در کشور ما یک درد جدی است 
و باید برای مسئولان نیز هشدار باشد«.وی افزود: »ادامه وضعیت و 
رویه فعلی می تواند به اتفاقات ناگواری مثل قطحی، نارضایتی های 
غیرقابل تصور و ... منجر شود. شاید وضعیت فعلی در ابتدای برای 
برخی که کالاهایشان خریدار دارد خوشایند باشد اما وقتی که قدرت 
خرید مردم تمام شود، به نتایج ناگواری خواهد رسید«.به گفته وی 
در این اوضاع و احوال نمی توان به مردم توصیه کرد که خرید کنید نا 
نکنید. تشکل های مردمی و حمایت از مصرف کننده نیز برای همین 

سکوت کرده و فراخوانی نمی دهند.
سکوت عارف شکسته شد

رییس فراکســیون امید مجلس دهم:من رســالت خود را به قدرت 

رسیدن شخص خود نمی دانم بلکه رسالت خود را حرکت در قالب 
ســازمان، نظام و سیستم می دانم و بابت آن هزینه هم داده ام که 
همین توهین هایی اســت که به من می شــود.من می توانستم از 
جایــگاه خود به عنوان رای اول تهران بهترین اســتفاده را کرده و 
اقدامات خوب فراکســیون امید را به نام خودم تمام کنم. از هرکدام 
از اعضای فراکسیون اگر می خواســتم وقت خود را در مجلس به 
من بدهند، دریغ نمی کردند اما این کار اخلاقی نبود.بعد از پیروزی 
در مجلس دهم، جناح چپ اصلاح طلبان فشــار زیادی وارد کردند 
و کســانی روبه روی ما قرار گرفتند که اصلاح طلب بوده و ما آنها 
را قبول داشــتیم.جریان سوم در مجلس دهم، می خواست با هر دو 
طرف کار کند و پیروزی روحانی را به نام خود بنویســد. انها دنبال 
اصلاح طلب و اصولگرای میانه بودند. من به آنها گفتم شما کجای 
کار بــوده اید؟ در انتخابات 96 آنها بــه التماس ما افتادند اما بعد از 

پیروزی روحانی ،کاملا روی خود را چرخاندند.

واکنش وزارت خارجه به ادعای انتقال سلاح به ارمنستان از 
خاک ایران

ســعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال 
خبرنــگاران در خصوص برخی ادعاهای مطرح شــده در خصوص 
ترانزیت ســلاح و ادوات نظامی از مســیر خاک جمهوری اسلامی 
ایــران به مقصد ارمنســتان، تاکید کرد: تردد کامیــون و ترانزیت 
کالاهــای متعارف غیرنظامــی میان جمهوری اســلامی ایران و 
کشورهای همسایه، بطور معمول همواره برقرار بوده و کامیونهای 
مورد اشــاره نیز صرفا در همین چارچوب به فعالیت خود مشــغول 
هستند. سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: جمهوری اسلامی ایران 
ضمن نظارت دقیق و کنترل لازم بر روند جابجایی و ترانزیت کالا به 
کشورها، به هیچ وجه اجازه نمی دهد از خاک کشورمان برای انتقال 

سلاح و مهمات استفاده شود.

رئیس جمهور باز هم به خاطر پروتکل ها به مجلس نرفت
علیرضا ســلیمی نماینده محلات در جلســه علنــی صبح امروز 
)سه شــنبه( مجلس در اخطاری مستند به اصل 131 قانون اساسی 
گفت: براســاس مــواد 202 و 204 آیین نامه داخلی مجلس رئیس 
جمور در روز رأی اعتماد باید در جلســه مجلس حضور داشته باشد. 
ایشان قسم خورده به قانون اساسی وفادار باشد و قانون اساسی هم 
رئیس جمهور را موظف کرده به مصوبات مجلس پایبند باشد. ایشان 
باید امروز در جلســه رأی اعتماد حضور می یافت اما استنکاف کرده 
و تشریف نیاورده است. طبق آیین نامه هم سازوکار این جلسه بدون 
حضور ایشان مشخص نیست که آیا می توانیم جلسه را ادامه بدهیم 
یا نه. به نظرم خلاف قانون است و دو بار قبلی هم خلاف قانون بوده 
است. سلیمی یادآور شد: می گویند ستاد کرونا مصوب کرده ایشان 
نیاید. آیا این ستاد صرفا فقط برای یک نفر تشکیل جلسه می دهد. 
چطور رئیس قوه قضاییه و رئیس مجلس به سفر می روند. لازم است 

رئیس جمهور یک بار قانون اساسی را بخواند و به وظایف خود آشنا 
شود. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به این اخطار گفت: 
عدم حضور رئیس جمهور در جلســه رأی اعتماد خلاف آیین نامه 

نیست و به خاطر رعایت پروتکل ها و مسائل مربوط به کروناست.

حکم اعدام محیطبان همدانی نقض شد
»سرهنگ جمشــید محبت خانی« فرمانده یگان حفاظت سازمان 
محیط زیســت در رابطه با نقض حکم اعدام محیط بان همدانی در 
دیوان عالی کشور گفت: حادثه تیراندازی محیط بان سعید مومیوند 
مربوط به قبل از مسئولیت بنده در سازمان محیط زیست است و آن 
زمان رای اعدام برای ایشــان صادر شده بود و ما در رای های اول 
اعتــراض کردیم و پرونده به دیوان ارجاع داده شــد، بعد از آن رای 
اعدام صادر شد و پرونده به همان شعبه در همدان بازگشت. سپس 
مدارک جدیدی که آماده شد نظر قاضی پرونده را برنگرداند و مجدداً 
حکم قصاص صادر شــد، بنابراین ما هم مجدداً اعتراض کردیم و 
مدارک جدید آماده کردیم.امروز متوجه شدم که دیوان اعتراض ما را 

پذیرفته است و رای اعدام را نقض کرده است

نباید همه مشکلات را به گردن تحریم ها انداخت
آیت الله نوری همدانی: اینکه تمام مشکلات را به گردن تحریم 
بگذاریم امری خلاف واقع است چون باید توجه داشت که چهل 
ســال اســت انقلاب با تحریم و تهدید مواجه است و ملت هم 
تحمل کرد و در مقابل دشــمن سر فرود نیاوردند اما آنچه مردم 
را گله مند می کنند این اســت که مدیریت صحیح نمی شود و 
از امکانات داخلی اســتفاده نمی شود. مرجع تقلید شیعیان ادامه 
دادند: ما نامه هایی داریم از بی توجهی به تولید داخل یا حمایت 
نکردن از تولیدکنندگان، از طرفی کشاورزان گله مند هستند که 
تولیداتشــان را با قیمت کم، دلال ها خریداری می کنند ولی به 
مصــرف کننده با قیمت بالا می رســانند و این دیگر ربطی به 
تحریم ندارد. او اضافه کرد: چندســال است رهبر معظم انقلاب 
درباره تولید و جهش تولید و کالای داخلی سفارش و تاکید دارند، 
واقعا اگر مســولان عملی می کردند امروز مشکلات کمتر بود. 
این مرجع تقلید شیعیان به مسولان توصیه کرد: با مردم همدرد 
باشــند نه اینکه مردم زیربار گرانی قرار بگیرند و عده ای از بیت 
المــال برای خود امکانات فراهم نماینــد. او افزود: امروز وظیفه 
اول همه خدمت به مردم و حل مشــکلات آنهاست و به جای 
اختلاف باید حول محور ولی فقیه وحدت کامل داشــته باشند تا 
هم دشمن ناامید شود و هم تمام وقتها و فرصت ها صرف حل 

مشکلات مردم باشد.

دو میلیون تومان شیرینی است 500 میلیون تومان،رشوه
سیدکاظم موسوی، نماینده مجلس شورای اسلامی، درباره تفاوت 
رشوه و شیرینی که در ادارات رد و بدل می شود به خبرنگار اجتماعی 
برنا گفت: اعتقاد من بر این اســت که شیرینی اگر پُرملات باشد با 
رشوه یکی است و تفاوتی ندارد اما اگر فردی یک جعبه شیرینی یا 
مبلغی معادل 500 هزار تومان تا 1 و 2 میلیون تومان پرداخت کند، 
تنها شیرینی محسوب می شود همانطور که شخصی به خانه کسی 

می رود و به اندازه بضاعت خود هدیه می دهد.

بحران قره باغ برای ایران خطرآفرین است
بهرام امیر احمدیان کارشناس ارشد مطالعات اوراسیا در گفتگویی 
به خبرآنلاین گفت: بحران قره باغ باید به شورای امنیت سازمان 
ملل واگذار شود. ایران، روسیه و ترکیه در این بحران همسایگان 
اصلی هســتند اما باید موضوع را به شورای امنیت بسپارند و از 
طریق تشــکیل یک کمیته دائمی مساله را به پیش ببرند. ایران 
نباید در این قضیه نقش میانجی گر را ایفا کند؛ اگر بنا به میانجی 
گــری بود باید به نفع هر دو انجام می شــد تا بازی برد- بردی 
را رقم می زد. ایران بایــد اجازه دهد طرفین به راه حلی در این 
زمینه دســت یابند. ممکن اســت طرح ایران با موافقت این دو 

کشور همراه نشود.

خودرو به دنبال دلار می دود
بازار خودرو که طی چند هفته گذشــته کمی رنگ آرامش به خود 
دیده بود حالا چند روزی اســت که افزایش قیمت خیره کننده ای را 
تجربــه می کند به طوری که قیمت ها در این بازار روزانه بین 10 تا 
60 میلیون تومان در نوسان هستند.قیمت پراید 111 تنها از ابتدای 
مهرماه تاکنون 23 میلیون تومان افزایش یافته است و این خودرو که 
در اواخر شهریورماه 112 میلیون تومان قیمت داشت در حال حاضر 
به قیمت 135 میلیون تومان رسیده است.طبق گفته نمایشگاه داران 
قیمت خودرو لحظه ای در حال تغییر است و نوسانات قیمت در این 
بازار به حدی اســت که قیمت اعلام شده یک ساعت قبل با قیمت 
فعلی تفاوت چند میلیون تومانی دارد و حتی در برخی از موارد طبق 
گفته نمایشگاه داران قیمت خودرو با گذشت 24 ساعت 100 میلیون 
تومان بالا رفته اســت به عنوان مثال قیمت خودرو جک 5 اس در 
حال حاضر 800 میلیون تومان اعلام شــده. نمایشگاه داران بر این 
باورنــد که قیمت ها در این بازار طی روزهای آینده روند صعودی را 
ادامه خواهد داد و مهمترین دلیل آن افزایش نرخ دلار در بازار بوده 

است./خبرآنلاین

رشد جمعیت سالمند ایران 3 برابر رشد جمعیت است
مهشــید فروغان، مدیر گروه آموزشــی ســالمندی دانشگاه علوم 
بهزیستی و توانبخشی گفت: طبق گزارش سازمان آمار کشورمان، 
جمعیت ایران در ســال 98 به حدود 83 میلیون نفر رسیده و اکنون 
جمعیت ســالمند بالای 60 سال کشورمان با رقم 8 میلیون و 231 
هزار نفر، یعنی حدود 9.9 درصد جمعیت کشور و جمعیت بالای 65 
سال، 6.4 درصد جمعیت کشور را تشکیل می دهند. پیش بینی می 
شود که در سال 1400 ســهم سالمندی جمعیت از مرز 10 درصد 
و در ســال 1420 از مرز 19.4 درصد و در سال 1430 از مرز 26.1 
درصد عبور کند، یعنی در آن زمان یک  چهارم جمعیت کشور، سالمند 
خواهند بود. در طول 30 ســال آینده، سالمندان حدود 0 2 درصد از 
جمعیت جهان را تشــکیل خواهند داد، بطوری که تا ســال 2050 
میلادی، جمعیت سالمندان به دو میلیارد نفر می رسد. در طول 30 
سال آینده، سالمندان حدود 0 2 درصد از جمعیت جهان را تشکیل 
خواهند داد، بطوری که تا سال 2050 میلادی، جمعیت سالمندان به 

دو میلیارد نفر می رسد.

احمدی نژاد برای آنجلینا جولی توییت زد
محمود احمدی نژاد در توییتی احمدی نژاد خطاب به آنجلینا جولی 
نوشت: با صحبت صریح شما درباره وجود تبعیض بنیادین در جهان 
موافقم. تبعیض، فقر، جنگ و نا امنی محصول مدیریت فعلی است 
که بر قدرت طلبی و سلطه جویی استوار است. جامعه انسانی نیازمند 
احترام، صحبت، همکاری و صداقت است. برای اصلاح وضع جهان 

همه با هم و متحد تلاش خواهیم کرد.

تمجید فرمانده نیروی قدس سپاه از آیت الله سیستانی
ســردار قاآنی بــا قدردانی از نقــش آفرینی هــا و حمایت های 
سرنوشت ساز مرجعیت عراق از اســتقلال و استقرار امنیت در این 
کشــور تاکید کرد: آیت الله سیستانی نماد افتخار و اقتدار مرجعیت 
و قدرت بســیج کنندگی آن در جامعه عراق و جوامع اسلامی است.

به گزارش سپاه نیوز؛ سردار سرتیپ پاسدار اسماعیل قاآنی فرمانده 
نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در دیدار با پیشکسوتان 
دفاع مقدس، با اشاره به تحولات سال های اخیر منطقه در عرصه 
رویارویی با تروریســم تکفیری و شکســت فتنه داعش به ویژه در 
کشــور عراق گفت: نقش مرجعیت عالی عــراق به عنوان کانون ، 
محور و پیشران اصلی وحدت و بسیج کنندگی ملت عراق برای حفظ 
استقلال و دفاع از امنیت و استقرار آن در این کشور ، سرنوشت ساز و 
بی بدیل بوده و برای همیشه در تاریخ منطقه ماندگار و الهام بخش 
منبع: تابناک خواهد بود .  
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